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Protokół nr XLVIII/13  

z XLVIII sesji Rady Miejskiej 
odbytej w dniu 12 czerwca 2013 r. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Pan Artur Pokora o godz. 15 w sali konferencyjnej 
Ratusza, na Placu Wolności 1 w Bystrzycy Kłodzkiej otworzył obrady czterdzieste ósmej 
sesji Rady Miejskiej. 
Po powitaniu radnych, Burmistrza, wszystkich obecnych w tym członka zarządu Powiatu                 
p. Sławomira Kajdasa, Prezesa Fundacji - p. Pawła Błachowicza, Prezesów spółek 
podległych Gminie oraz Kierowników jednostek podległych Gminie, sołtysów i przybyłych 
mieszkańców, oznajmił, iż zgodnie z listą obecności, aktualnie w posiedzeniu uczestniczy 15 
radnych,  co wobec ustawowego składu rady wynoszącego 15 osób, stanowi kworum 
pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał. 

Lista obecności - stanowią załącznik nr 1 

Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że podczas głosowania na tej sesji 
podniesione ręce liczone będą przez Wiceprzewodniczącego Rady - radnego Leszka Stróża. 

Na zapytanie Przewodniczącego, czy są zmiany do porządku obrad, Burmistrz zgłosiła 
wniosek aby wprowadzić w pkt 2 jako ppkt 2 - projekt uchwały dotyczący zmian w budżecie 
Gminy na rok 2013, projekt zawiera jedną pozycję zmniejszenia dochodów i wydatków                  
o kwotę 1 072 000,00 zł z tzw. wpłat podatku „śmieciowego": 
Głosowanie nad wnioskiem: Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym,                           
14 głosami za przy 1 głosie wstrzymującym wniosek przyjęła. 

Proponowany porządek dzienny obrad przesłany radnym przedstawiał się następująco: 

1. Otwarcie obrad. 
2. Powołanie sekretarza sesji. 
3. Zatwierdzenie protokołu z ostatniej sesji rady. 
4. Podjęcie uchwał w sprawach: 

1/ wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz 
ustalenia wysokości tej opłaty; 
2/ udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa Dolnośląskiego; 
3/ wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy 
najmu (lok. użytkowy nr 5 przy ul. Okrzei); 
4/ wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy 
najmu (lok. użytkowy nr 113 przy ul. Sienkiewicza); 
5/ analiza i zatwierdzenie sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z wykonania 
budżetu Gminy Bystrzyca Kłodzka za 2012 rok. 
6/ absolutorium dla Burmistrza za 2012 rok; 

5. Informacje Burmistrza. 
6. Zapytania radnych. 
7. Informacje Przewodniczącego Rady. 9. 
Sprawy różne wolne wnioski 

10. Zamknięcie obrad. 

Ad 2. Powołanie sekretarza sesji  
Artur Pokora  - Przewodniczący Rady -  przystąpił do  realizacji  punktu - „Powołanie 
sekretarza sesji" i zaproponował, aby funkcję sekretarza pełniła Wiceprzewodnicząca Rady - 
radna Irena Stawiarska. W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący poddał pod 
głosowanie propozycję. 
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Za wyborem sekretarza sesji w osobie radnej Ireny Stawiarskiej w głosowaniu wzięło udział 
15 radnych, za oddano 15 głosów, jednogłośnie. 
Przewodniczący przypomniał również, że wnioski sekretarzowi sesji zgłaszane powinny 
być na piśmie. 

Ad 3. Zatwierdzenie protokołu z ostatniej sesji  
Artur Pokora - Przewodniczący Rady - zaproponował przyjęcie protokołu z: XLVII sesji 
Rady Miejskiej odbytej w dniu 24 maja 2013 r. 
Mieczysław Kami ński - radny - zwrócił uwagę na zapis swojego wystąpienia w pkt Ad 10. 
Sprawy różne i wolne wnioski, w sprawie gospodarki śmieciowej - który sformułowano: 
„podziela    zdanie    mieszkańca,    że    w    miejscowości    Głuchołazy    była    faktycznie 
przeprowadzona akcja przeciwśmieciowa, była propaganda, łącznie z programami. Dodał, że 
nasze społeczeństwa jest niedowartościowane." Radny mówi, że wydaje się Jemu że, 
powinno być „społeczeństwo jest niedoinformowane" i poprosił o sprawdzenie i ewentualną 
poprawę. 
W związku z tym, że nie było więcej uwag, Przewodniczący poddał pod głosowanie protokół 
z XLVII sesji Rady Miejskiej. 

Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie 
przyjęła protokół. 

Ad. 4. Podj ęcie uchwał:  
1/ Artur Pokora - Przewodniczący Rady - przedstawił projekt uchwały w sprawie wyboru 
metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia 
wysokości tej opłaty, i poprosił p. Burmistrz o wprowadzenie do tematu.  
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała że, jeżeli chodzi o wybór metody i sprawy z tym 
związane omawiane były w grudniu 2012 r. istotną zmianą jest wprowadzenie jeszcze jednej 
możliwości dot. segregowanych odpadów i kompostowników, proponowana jest niższa 
stawka niż za odpady zmieszane. Rozmawialiśmy o tym na spotkaniu z sołtysami, 
mieszkańcami wsi oraz mieszkańcami domków jednorodzinnych którzy mają na tyle miejsca 
aby postawić kompostownik, dlatego proponujemy by stawka wynosiła 15 zł od osoby za 
miesiąc a nie 20 zł jak w przypadku odpadów zmieszanych. Proponowana jest także 
mniejsza stawka za selektywne zbieranie odpadów tj 10 zł od osoby. Najważniejsza zmiana 
jest w przypadku rodzin wieloosobowych w szczególności dzieci, proponowany jest 
następujący zapis w § 1 pkt 7 - „7. Wprowadza się różnicowanie stawki opłat w zależności od 
liczby mieszkańców zamieszkujących na danej nieruchomości w ten sposób, że w przypadku 
nieruchomości zamieszkałych przez więcej niż cztery osoby tworzące jedno gospodarstwo 
domowe: 
a) za pierwsze cztery osoby stawka opłaty została określona w ust. 1-5, 
b) za piątą i kolejne osoby stawka opłat wynosi 1,00 zł/osoba/miesiąc." 
Czyli jeżeli jest 5 osób w gospodarstwie i zadeklarowali że będą oddawać odpady 
zmieszane, to powinno być 20 zł x 5 osób tj. 100 zł za miesiąc do zapłaty. W przypadku kiedy 
w 5-cio osobowej rodzinie zadeklarowano zmieszane odpady to nie będą płacili 100 zł tylko 
80 zł +1 zł za piątą osobę, czyli 81 zł za miesiąc, jeżeli będzie szósta osoba to 82 zł za 
miesiąc itd. Natomiast jeżeli są zadeklarowane odpady selektywne + kompostownik to będą 
płacić 10 zł od osoby czyli 10x4  osoby tj. 40 zł za miesiąc natomiast za piątą i kolejne osoby 
także 1 zł. W kilku przypadkach okazuje się że rodziny wieloosobowe będą miały mniejsze 
opłaty niż do tej pory za pojemnik. Podjęcie tej uchwały zmniejszy obciążenie budżetowe 
rodzin wieloosobowych, ich wydatki będą mniejsze. 
Przewodniczący Rady - poprosił p. Ewę Matys - Przewodniczącą Komisji Budżetu                             
i Finansów o przedstawienie opinii komisji. 
Ewa Matys - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że Komisja                    
na posiedzeniu w dniu 12 czerwca 2013 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady 
Miejskiej w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi oraz ustalenia wysokości tej opłaty 7 głosów za, przy 4 przeciwnych                            
i 2 wstrzymujących się. 
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Renata Surma - Burmistrz - dodała, że w przyszłym tygodniu zostaną przez nas wydane 
kolorowe ulotki, na niebieskiej ulotce będzie napisane co można wrzucać do niebieskiego 
worka a czego nie będzie można, na żółtej będzie napisane co można wrzucać do żółtego 
worka a czego nie będzie można wrzucać, a pozostałe rzeczy będzie można wrzucać jako 
zmieszane. Takie ulotki dostaną wszystkie gospodarstwa domowe.  
Mieczysław Kami ński - radny - myślał że, p. Burmistrz proponując nam podjecie 
przedmiotowej uchwały wyciągnęła wnioski właściwe z protestu mieszkańców gminy 
mówiącym o zbyt wysokich stawkach, ale proponowana uchwała tego nie rozwiązuje. Tylko 
częściowo rozwiązuje zapis w § 1 ust. 7 że za osobę 5, 6 następną będzie płacona                          
1 złotówka, jest to słuszne, ale biorąc pod uwagę stawki w całej Polsce stawka 20 zł i 15 zł 
jest zdecydowanie za wysoka. Równocześnie przy podjęciu uchwały w Bystrzycy Kł pojawił 
się język nowomowy całkowicie niezrozumiały dla naszych mieszkańców. Wspominałem 
o tym na poprzednich komisjach i sesjach, że mieszkaniec nie będzie wiedział co znaczy:                
„…bez wydzielenia frakcji biodegradowalnej, poprzez wydzielenie tylko frakcji 
biodegradowalnej, z dodatkowym wydzieleniem frakcji biodegradowalnej…", albo dzisiaj 
podejmujemy logiczną uchwałę, albo dajemy słownik który wyjaśnia te pojęcia. Radny mówi, 
że wie o co chodzi  bo się tym interesuje, ale zwykły mieszkaniec biorąc uchwałę do ręki nie 
będzie miał „zielonego" pojęcia o co chodzi. Dodał, że w nowej uchwale jest kilka zapisów 
które się powielają również kwota np. w § 1 ust. 3 i 4 jest ta sama stawka 15 zł a jest różnica, 
bo w ust. 3 jest …selektywny bez wydzielenia frakcji biodegradowalnej, w ust. 4 jest 
selektywny, poprzez wydzielenie tylko frakcji biodegradowalnej. Jest jeszcze jedna dziwna 
zmiana w tej uchwale która może spowodować utratę dochodów z gospodarki śmieciowej                   
tj. zamiana w §1 ust. 6 w poprzedniej uchwale podjętej dnia 28 grudnia 2012 r. było                          
od pojemników, teraz zniknęły pojemniki a pojawiło się od osoby miesięcznie, od mieszkańca 
sezonowego. Biorąc pod uwagę że, na terenie naszej gminy jest dużo domków 
jednorodzinnych, do których ktoś przyjeżdża raz w tygodniu na dłużej czy krócej , wiemy że 
nikt nie napisze więcej osób jak 3, 4 i więcej, tylko że przebywa góra jedna dwie osoby. 
Radny ma wątpliwość co do takiego zapisu. W nowej proponowanej uchwale są zmienione 
stawki, w większości jest to stawka niższa ale w kilku przypadkach jest to stawka wyższa.        
W związku z tym, że mamy orientację w skali Polski co się dzieje ze śmieciami i jakie będą 
opłaty w całej Polsce radny Kamiński oświadcza w imieniu Klubu Demokratyczna Gmina,                
że stawki przyjęte przez naszą Rade Miejską zaproponowane przez p. Burmistrz Renatę 
Surmę są za wysokie zarówno  w poprzedniej jak i obecnej uchwale. Dzisiaj jest szansa aby 
radni biorąc pod uwagę interes mieszkańców gminy i naszą sytuacje materialną mogą te 
stawki obniżyć, tym bardziej że p. Burmistrz sama dzisiaj zaproponowała obniżenie 
dochodów i wydatków z gospodarki śmieciowej o 1 072 000,00 zł. Automatycznie p. Burmistrz 
powinna zaproponować obniżenie stawki za odbiór śmieci na terenie miasta i gminy 
Bystrzyca Kłodzka. Klub Demokratyczna Gmina proponuje zmianę uchwały w sprawie 
wyboru metody ustalenia opłaty  za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia 
wysokości tej opłaty w § 1 ust. 2 zmienić opłatę z 20 zł/osobę/miesięcznie na 12 
zł/osobę/miesięcznie tj. mniej więcej tyle ile mieszkańcy dzisiaj płacą. Na Osiedlu Szkolnym 
jest 9,50 zł, wspólnoty  które obsługuje ZUK 12 zł od mieszkańca. Równocześnie w zw. z tym 
że, powinna być proponowana selektywna zbiórka odpadów komunalnych proponujemy żeby 
w § 1 ust. 3 była kwota 8 zł. Radny uzasadnił przedstawione propozycje tym że, wszyscy 
widzimy jaka jest sytuacja w gminie Bystrzyca Kłodzka wielu mieszkańców nie ma pracy nie 
płaci za mieszkania i nie będzie płacić za wywóz nieczystości, nasze życzenia że mieszkańcy 
będą płacili 20 zł za zmieszane śmieci i 15 zł przy selektywnych są tylko „pobożnymi 
życzeniami". Ilość osób nie płacących w ogóle zwiększy się, egzekucja będzie niemożliwa bo 
z czego. Analizując sytuacje we wszystkich gminach w Polsce wg. danych z resortu 
środowiska średnia opłata za odpady po przeliczeniu na osobę w miastach to ok. 10 zł od 
osoby, my w ramach bezpieczeństwa proponujemy 12 zł. a w regionach niskich ok. 8 zł.          
w zw. z powyższym wydaje się że stawki są za wysokie. Biorąc pod uwagę propozycje                     
p. Burmistrz o zmniejszenie o 1 072 000,00 zł wydaje się że nasza propozycja stawek jest 
zasadna i w imieniu Klubu Demokratyczna Gmina taką poprawkę uchwały proponuje. 
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Renata Surma - Burmistrz - nie zgadza się z p. Kamińskim, powtórzyła to samo co mówiłam 
na Komisji Budżetu i Finansów. Pan Kamiński przekazuje informacje które są dla Niego 
wygodne, nie powiedział np. takiej informacji że na dzień dzisiejszy na Osiedlu Szkolnym 
płacą mieszkańcy 12 zł. Dzisiaj składowanie 1 tony śmieci na wysypisku kosztuje 190 zł 
netto do tego musimy dodać 8 % podatku. Od 1 lipca będzie nas to kosztowało 313 zł brutto. 
Czy w taki razie ma to jakiś wpływ na cenę śmieci czy nie ma? Otóż ma bardzo istotny. Nie 
zgadza się z radnym Kamińskim że przedstawia stawki średnie w kraju, średnia w kraju jest 
taka że np. miejscowość która ma wysypisko będzie mogła mieć stawki 4 czy 5 zł. od 
mieszkańca, a miejscowość taka jak Bystrzyca Kłodzka będzie miała po 10 zł kiedy będzie 
zbiórka selektywna i kompostownik ponieważ musimy jeszcze kilkadziesiąt kilometrów te 
śmieci wywieźć i składować na wysypisku. Chcemy aby były u nas selektywnie zbierane 
śmieci dlatego stawka wynosi 10 zł a 100 % więcej wynosi stawka za zmieszane odpady. 
Chcemy także uniknąć wielkich kar kiedy dane gminy nie będą miały określonego % 
selektywnej zbiórki odpadów komunalnych, jeżeli zaniżylibyśmy dzisiaj stawkę za śmieci 
mieszane ale tym samym nie zmusilibyśmy nikogo do selektywnej zbiórki odpadów. Ta 
różnica 100 % spowodowana jest abyśmy wszędzie tam gdzie jest możliwe prowadzili 
selektywną zbiórkę odpadów. Za chwilkę będzie projekt uchwały dotyczący zmian w 
budżecie, jeżeli na 19 tys. osób zameldowanych deklaracje mamy na 12 700 osób to jest 
znacząca różnica zapłacenia podatku od prawie 20 tys. osób a od 12 tys. osób, dlatego jest 
proponowana zmiana w budżecie. Dodała, że jeżeli chodzi o język w uchwale, to po to 
właśnie będą ulotki które będą mówiły jasno co można wrzucać a czego nie można. 
Artur Pokora - Przewodniczący Rady - poprosił radnego Mieczysława Kamińskiego                        
o sprecyzowanie złożonych wcześniej wniosków. 
Mieczysław Kami ński - radny - mówi, że nadal trwa dyskusja, wnioski są ale wnioski 
głosuje się na końcu po dyskusji. Powiedział, że p. Burmistrz mówi o tym że, za tonę na 
wysypisku itd. chce przypomnieć że najbliższe nas wysypisko znajdujące się w Ścinawce 
prawdopodobnie ma już atest, jest to o połowę bliżej niż my w tej chwili wywozimy śmieci, 
więc koszt wywozu śmieci spadłyby ogromnie. Radny przeczuwa, że zmniejszenie 
dochodów o 1 072 000,00 zł jest tylko po to, aby nikt nie stanął do przetargu i żeby nasz ZUK 
wygrał. Jeżeli ktoś zobaczy na budżet i na kwotę jaką ma gmina Bystrzyca Kłodzka na 
gospodarkę odpadami powie, że tam się nie opłaca w ogóle startować. Zadał pytanie              
p. Burmistrz czym się kierowała zmieniając również zasady opłaty za śmieci                              
w nieruchomościach sezonowych. Jest to ważne, radni muszą dbać o interes gminy, jeżeli są 
to naukowcy, profesorowie którzy maja dużo pieniędzy to niech zasilą budżet gminy i 
gospodarkę odpadami, a my im dajemy furtkę że będą płacili minimalne kwoty za odbiór 
odpadów, mogą tworzyć tony odpadów a będą płacili od mieszkańca a nie od pojemnika. Na 
grudniowej sesji proponowała p. Burmistrz od pojemnika a teraz mamy od mieszkańca. 
Pytanie więc jest takie, czym się p. Burmistrz czy Państwo kierowali wprowadzając tą 
zmianę. 
Renata Surma - Burmistrz - odpowiedziała że, kierowaliśmy się tym, aby ujednolicić opłaty. 
Jeżeli chodzi o wysypisko w Ścinawce to, ono dopiero za parę miesięcy będzie otwarte i być 
może wtedy będziemy tam wozić. Nic nie stoi na przeszkodzie i jeżeli zobaczymy jak będzie 
to funkcjonowało, jakie będą dochody z tego podatku śmieciowego i jeżeli faktycznie 
wysypisko w Ścinawce będzie otwarte rada może podjąć uchwałę żeby stawka za 
selektywny odbiór była nie 10 zł tylko 9 czy 8 zł, a za zmieszane pozostanie w dalszym ciągu 
taka jak jest. Pamiętamy jakie emocje i kontrowersje ta uchwała budziła w miesiącu grudniu. 
Jesteśmy w czerwcu i opinia Komisji Budżetu i Finansów jest pozytywna aby pomóc naszym 
mieszkańcom i przynajmniej przy piątej, szóstej i kolejnej osobie w rodzinie nie płacić 
wysokiej stawki. Nic nie stoi na przeszkodzie aby za parę chwil wrócić do tej uchwały. 
Kazimierz Sołotwi ński - Prezes Zakładu Usług Komunalnych w Bystrzycy Kłodzkiej -
zastanawiającym jest że, radny Kamiński wprowadza ludzi w błąd. Faktem jest że śmieci nie 
wozimy na składowisko do Zawiszowa, nie raz już mówiłem i na radzie i na komisji że 
wozimy odpady do Kłodzka z ceną taką jakby były dostarczane do Zawiszowa. Firma która 
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ma składowisko w Zawiszowie na zasadzie „dogadanej" z Powiatem czy gminami powiatu 
kłodzkiego, odbiera odpady w takiej cenie. Wszelkiego typu pozwolenia składowisko                             
w Ścinawce ma, ale droga długa i daleka jeszcze do jego otwarcia a my od 1 lipca musimy 
gdzieś wozić te odpady, zresztą już od 1,5 roku wozimy odpady na stacje przeładunkową do 
Kłodzka skąd zabierane są do Zawiszowa, pora się już z tym oswoić i nie wprowadzać w 
błąd mieszkańców. Opłata w Zawiszowie na dzień 1 lipca będzie 290 zł netto czyli 313 zł 
brutto, w Ścinawce ok. 270 zł brutto ale do końca cena nie jest ustalona jeżeli dodamy do 
tego transport, amortyzacje, czas, trzeba przeliczyć czy „gra jest warta świeczki". Proszę 
także pamiętać że opłaty za zbieranie odpadów to jest jedna cześć tej opłaty a druga to jest 
opłata administracyjna, ktoś musi zrobić tą robotę, wprowadzić osoby, wszystkie deklaracje, 
pozakładać kartoteki, z ewidencji ludności możemy ściągnąć wszystkich ale jest tak że, na 
ewidencji jest ok. 19500 zameldowanych a deklaracji złożono na 12700 osób, jeżeli dodamy 
do tego tereny niezamieszkałe gdzie na ponad 1000 podmiotów deklaracje złożyło 200 
widzimy ile rzeczy nam ucieka, nikt tego nie zrobi za darmo, trzeba kupić komputery, 
programy itd. trzeba wyłuskać osoby spoza ewidencji którzy produkują odpady a nie będą za 
nie płacić. A gdzie do tego tzw punkt selektywnej zbiórki odpadów, jest obligatoryjne że 
każda gmina powinna taki punkt postawić a przewidywalny koszt takiego punktu to ok. 1 min 
zł. Jest to domeną gminy że taki punkt musi zrobić, owszem gmina może zlecić w przetargu 
jakiejś firmie która to wybuduje ale przecież firma ta za darmo tego nie zrobi. Na Śląsku są 
ceny w granicach 170-180 zł ale jest tam więcej rozdzielni i jest więcej wysypisk 
przygotowanych do przyjęcia, jest ogólnie większa konkurencja. W naszym regionie na dzień 
dzisiejszy mamy jeden ribok i on dyktuje ceny, jeżeli powstanie następny być może sytuacja 
ulegnie poprawie. W przyszłości może ceny będą niższe ale na dzień dzisiejszy jest jak jest. 
Wracając do osób sezonowych, to w poprzedniej uchwale także było od osoby. Pojemniki są 
wszędzie tam gdzie są nieruchomości niezamieszkałe. Pod rządami poprzedniej uchwały nie 
mogliśmy uchwalać dwóch różnych rzeczy, jeżeli jest od głowy to musi tyczyć się do 
wszystkich. Uchwała weszła w życie 4-5 marca 2013 r. nie mogliśmy zrobić inaczej bo 
Nadzór Wojewody na pewno by nam to zakwestionował. 
Renata  Surma  -  Burmistrz -  dodała,   że  radny   Kamiński   powiedział,   że  dlaczego 
zmniejszamy dochody z podatku śmieciowego, żeby nasza firma wygrała. Nie wiem kto 
wygra, ale życzę żeby to była nasza firma bo przecież pracują tam nasi ludzie.  
Mieczysław Kami ński - radny - zadał pytanie Prezesowi ZUK, czy jest w stanie powiedzieć 
Nam ile otrzymał dochodu z gospodarki śmieciowej w roku 2012? 
Kazimierz Sołotwi ński - Prezes Zakładu Usług Komunalnych w Bystrzycy Kłodzkiej -
odpowiedział że, ok. 1 887 000,00 zł. 
Mieczysław Kami ński - radny - powiedział że, będziemy mieli jedne z najwyższych opłat                
w Polsce, biorąc pod uwagę sytuacje materialną naszych mieszkańców wydaje się że kwota 
12 zł jest za duża a 20 zł zdecydowanie za duża. Jest trudna sytuacja, przetarg miał być 10 
czerwca a był zausterkowany , zmieniono „swiss” wprowadzono słynny „szok" i przetarg 
odbędzie się 21 czerwca o godz. 11:00 dopiero zobaczymy jaka będzie sytuacja czy będzie 
brała w przetargu tylko nasza firma czy inne też. Radny zgadza się   z p. Burmistrz, że w 
każdej chwili Rada Miejska może tą uchwałę zmienić , podtrzymuje swoje zdanie co do 
wysokości pułapu, jednocześnie prosząc o przegłosowanie wniosku Klubu Demokratyczna 
Gmina o dwie autopoprawki tj. zamiast 20 zł od osoby miesięcznie 12 zł, za selektywne 
zamiast 15 zł - 8 zł. 
Renata Surma - Burmistrz - mówi, że znowu mówiona jest nieprawda co do tego że mamy 
jedną z najwyższych opłat. Jeżeli weźmie się gminy ościenne, to np. pierwsze ustalone 
kwoty w gminie Szczytna były to kwoty 30 zł za odpady zmieszane, jeżeli weźmie się ceny 
ustalone to 33 zł. więc proszę nie mówić że my jesteśmy na najwyższej półce. Podkreśliła, 
że jesteśmy zmuszeni aby sami zmuszać mieszkańców do selektywnej zbiórki, stąd jest ta 
kolosalna różnica pomiędzy opłatą za selektywną zbiórkę odpadów a opłatą za odpady 
zmieszane.   Patrząc na deklaracje które są już złożone, mało kto napisał że będzie miał 
odpady zmieszane. 
Kazimierz Sołotwi ński - Prezes Zakładu Usług Komunalnych w Bystrzycy Kłodzkiej - 
dodał, że 2 mln zł to jest razem z instytucjami, skoro gmina przeznaczy 800 tys zł jest to dla 
mnie znak że muszę zejść poniżej  1 600 000, zł rocznie, czyli bardzo niskie ceny.   
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Da się za 1 600 000,00 zł? albo myśleć jak zrestrukturyzować, albo wierzyć że mieszkańcy 
będą mocno segregować odpady, także taką informacje będą miały inne firmy i dzięki temu 
może faktycznie będziemy mieli bardzo niskie ceny, ale pan radny chce to zablokować. 
Artur Pokora - Przewodniczący Rady - przystąpił do głosowania nad wnioskami złożonymi 
przez radnego Mieczysława Kamińskiego w imieniu Klubu Demokratyczna Gmina: 
-wniosek 1/„ aby zmniejszyć miesięczną stawkę opłaty z 20 zł na 12 zł" 
Rada w obecności  15 radnych, w głosowaniu jawnym,  4 głosami za,  przy 9 głosach 
przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się odrzuciła przedmiotowy wniosek. 
-wniosek 2/ „przy sposobie selektywnym zmniejszenie stawki z 10 zł na 8 zł" 
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 4 głosami za, przy 9 głosach 
przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się odrzuciła przedmiotowy wniosek. 

Artur Pokora - Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad 
projektem uchwały. 
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 11 głosami za, 4 głosami przeciwnymi 
podjęła: 

Uchwał ę Nr XLVIII/452/13  
w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za gospoda rowanie odpadami  

komunalnymi oraz ustalenia wysoko ści tej opłaty  
- stanowiąca załącznik nr 2 

 
 

2/ Artur Pokora - Przewodniczący Rady - przedstawił projekt uchwały w sprawie zmian                 
w budżecie gminy na rok 2013 i poprosił p. Burmistrz o wprowadzenie do tematu.  
Renata Surma - Burmistrz - mówi że, już zostało powiedziane wszystko odnośnie tej 
uchwały, jest to zmniejszenie o 1 072 000,00 zł z wpływów z innych lokalnych opłat 
pobieranych przez Jednostki Samorządu Terytorialnego na podstawie odrębnych ustaw, jest 
to w dziale gospodarka komunalna i ochrona środowiska, więc mieliśmy do tej pory 1 872 
000,00 zł, w tej chwili z tego względu ze zmniejszonych stawek z mniejszej liczby ludności 
która zadeklarowała opłatę tego podatku, wiemy że niestety nie będziemy mieć wpływów do 
budżetu dlatego i po stronie dochodów i wydatków ta kwota jest ogólnie w budżecie mniejsza 
o 1 072 000,00 zł. 
Przewodniczący Rady - poprosił p. Ewę Matys - Przewodniczącą Komisji Budżetu                           
i Finansów o przedstawienie opinii komisji. 
Ewa Matys - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że Komisja na 
posiedzeniu w dniu 12 czerwca 2013 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały w sprawie 
zmian w budżecie gminy na rok 2013, 10 głosów za przy 1 przeciwny i 2 wstrzymujących się. 
Mieczysław Kami ński - radny - jest zdania że, p. Burmistrz za bardzo się spieszy                           
z podjęciem tej uchwały, można by było ją podjąć spokojnie we wrześniu lub w październiku 
po odpowiedniej symulacji jaka wyniknie, a właściwie z faktu jaki będzie, kiedy będziemy 
weryfikować deklaracje na odpady. Może się okazać, że będzie płaciło 15 czy 16 tys 
mieszkańców i te dochody będą. Jak ktoś zobaczy jakie mamy małe kwoty na gospodarkę 
odpadami może nie będzie startował w przetargu. Podkreślił że nie jest przeciwko Zakładowi 
Usług Komunalnych w którym pracują nasi mieszkańcy i mogą stracić miejsca pracy, mimo 
wszystko jest za zakładem ale przede wszystkim jest za mieszkańcami, sytuacja materialna 
mieszkańców jest tragiczna a te stawki są za wysokie dlatego będzie głosował przeciwko tej 
uchwale,  ponieważ możemy sobie poczekać do września czy października i spokojnie 
wszystko wyprostować, mając już pewne informacje ile deklaracji, jaki podatek i jaka firma 
wygra. 
Renata Surma - Burmistrz - odpowiedziała że, jest i za mieszkańcami i za zakładem. Dodała 
że, to o czym mówi p. Kamiński, owszem możemy wrócić i wrócimy do tego tematu za 3 
miesiące zobaczymy jak to wszystko będzie funkcjonowało. Boi się jednej rzeczy o której 
mówimy głośno, że duże firmy które podejdą do przetargu mogą sobie pozwolić może i nie 
 
 
za 800 tys zł ale za np 600 tys zł w jednym półroczu za wywóz odpadów po to tylko aby 
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wyeliminować naszą firmę z naszymi pracownikami, a w momencie kiedy przestanie 
funkcjonować nasza firma dadzą nam takie stawki że się nie pozbieramy. Dlatego ze względu 
na dobro naszych mieszkańców i na dobro naszej firmy propozycja jest właśnie taka. 

Artur Pokora - Przewodniczący Rady - przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad 
projektem uchwały. 
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 11 głosami za, 1 głosie przeciwnym                    
i 3 wstrzymującymi się podjęła: 
 

Uchwał ę Nr XLVIII/453/13  
w sprawie zmian w bud żecie gminy na rok 2013  

- stanowiąca załącznik nr 3 

3/ Artur Pokora - Przewodniczący Rady - przedstawił projekt uchwały w sprawie udzielenia 
pomocy rzeczowej dla Województwa Dolnośląskiego i poprosił p. Burmistrz o wprowadzenie 
do tematu. 
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała że, chodzi o kwotę 8,5 tys zł która jest już 
zarezerwowana w budżecie. Droga która prowadzi z Bystrzycy Kł. do Polanicy jest drogą 
wojewódzką i doszliśmy do porozumienia, że jeżeli gmina będzie miała pewien mały wkład 
jest to 55 % na dokumentację aby wykonać dwie zatoki autobusowe w miejscowości 
Szklarka. Jest to tzw. „haczyk" aby rozpocząć pracę i aby Dolnośląska Służba Dróg i Kolei 
miała argument dla Marszałka że gmina pomaga i aby móc wprowadzić do budżetu remont 
drogi Bystrzyca Kł. - Stara Łomnica. Kwota 8,5 tys. zł jest już zarezerwowana w budżecie ale 
jest potrzebna odrębna uchwała o takiej nazwie. 
Przewodniczący Rady - poprosił p. Ewę Matys - Przewodniczącą Komisji Budżetu                              
i Finansów o przedstawienie opinii komisji. 
Ewa Matys - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że Komisja na 
posiedzeniu w dniu 12 czerwca 2013 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały w sprawie 
udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa Dolnośląskiego 13 głosów za -jednogłośnie. 

Przewodnicz ący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

 
Uchwał ę Nr XLVIII/454/13  

w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Województ wa Dolno śląskiego  
- stanowiąca załącznik nr 4 

 

4/ Artur Pokora - Przewodniczący Rady - przedstawił projekt uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu                                     
lok. użytkowy nr 5 przy ul. Okrzei w Bystrzycy Kłodzkiej i poprosił p. Burmistrz                                        
o wprowadzenie do tematu. 
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała że, jest to wniosek ogrodów działkowych 
„Zgoda", którzy mieli zawartą na czas określony umowę na lok. użytkowy nr 5 przy ul. Okrzei 
20, a Burmistrz ma takie kompetencje że do 3 lat bez przetargu może z takimi instytucjami 
zawierać umowy,     natomiast aby przedłużyć tą umowę,  a myśli że,  ogrody działkowe 
są u   nas  potrzebne,   większość  mieszkańców w  samej   Bystrzycy  ma  działki  które 
funkcjonują   w związku z tym poprosiła Radę aby wyraziła zgodę na podpisanie takiej 
umowy z ogrodami działkowymi już na czas nieokreślony. 
Przewodniczący  Rady - poprosił p.   Ewę  Matys - Przewodniczącą Komisji  Budżetu 
i Finansowo przedstawienie opinii komisji. 
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Ewa Matys - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że Komisja 
na posiedzeniu w dniu 12 czerwca 2013 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady 
Miejskiej w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy  najmu lok. użytkowy nr 5 przy ul. Okrzei w Bystrzycy Kłodzkiej, 13 głosów 
za-jednogłośnie. 

Przewodnicz ący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwał ę Nr XLVIII/455/13  
w sprawie wyra żenia zgody na odst ąpienie od obowi ązku przetargowego trybu  

zawarcia umowy najmu lokalu u żytkowego nr 5 przy ul. Okrzei  
- stanowiąca załącznik nr 5 

5/    Przewodnicz ący Rady - przedstawił projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody 
na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu lok. użytkowego 
nr 113 przy ul. Sienkiewicza w Bystrzycy Kłodzkiej  i poprosił p. Burmistrz o wprowadzenie 
do tematu. 
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że sytuacja przy podejmowaniu tej uchwały jest 
bardzo   podobna   do   poprzedniej,   z  tym   wyjątkiem   że   wniosek   złożyło   Bystrzyckie 
Stowarzyszenie Osób Niepełnosprawnych a chodzi o pomieszczenie w byłej przychodni, aby 
je pozostawić na rehabilitacje dla dzieci niepełnosprawnych. Budynek ten został wyceniony 
i będzie przekazany aportem do spółki Bystrzyckie Centrum Zdrowia, nie cały budynek jest 
Prezesowi Bystrzyckiego Centrum Zdrowia potrzebny dlatego działalność p. dr Niebudek 
w tym budynku pozostanie. 
Przewodniczący   Rady  -  poprosił  p.   Ewę  Matys  -  Przewodniczącą  Komisji   Budżetu 
i Finansów o przedstawienie opinii komisji. 
Ewa Matys - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że Komisja 
na posiedzeniu  w dniu 12 czerwca 2013 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady 
Miejskiej w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 
zawarcia umowy najmu lok. użytkowy nr 113 przy ul. Sienkiewicza w Bystrzycy Kłodzkiej 13 
głosów za -jednogłośnie. 
Mieczysław Kami ński - radny - mówi  że,  w projekcie  uchwały tego  nie  ma,   ale 
z kwerendy źródłowej materiałów które p. Burmistrz przedstawiła wynika że nie tylko chodzi 
o lokal użytkowy nr 113, ale również o magazyn przy kotłowni na ul. Sienkiewicza. Czyli 
mamy rozumieć że w skład formy bezprzetargowej wchodzi również ten magazyn? 
Renata  Surma  -  Burmistrz  -  mówi  że,   uchwała  dotyczy  lok.   użytkowego  nr  113, 
Stowarzyszenie nie napisało nic odnośnie tego budynku - magazynu, tak tez jest napisane 
w podaniu że chodzi tylko o lokal użytkowy. 
Mieczysław Kami ński - radny - upiera się,  że we wcześniejszych  innych  pismach 
Stowarzyszenie  pisało że chodzi również o ten magazyn, była również skserowana umowa 
na   pomieszczenia   i   na   magazyn,   bo  Stowarzyszenie  ma  w tym   magazynie  sprzęt 
rehabilitacyjny. 
Renata Surma - Burmistrz - mówi że, słuszne zadał pan na komisji pytanie czy ten lokal nie 
będzie np. potrzebny p. Prezesowi BCZ. Mówiłam, że p. Prezes przejrzał plany tego budynku 
i jest informacja co jest a co nie jest potrzebne. Jest w podaniu lokal 113 i tak jest państwu 
podane do uchwały. Jeżeli będzie potrzebny magazyn to będzie jeszcze jedna uchwała. 
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Przewodnicz ący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwał ę Nr XLVIII/456/13  
w sprawie wyra żenia zgody na odst ąpienie od obowi ązku przetargowego trybu  

zawarcia umowy najmu lokalu u żytkowego nr 113 przy ul. Sienkiewicza  
- stanowiącą załącznik nr 6 

6/ Artur Pokora - Przewodniczący Rady - przystąpił do omówienia kolejnego tj. pkt 6 
według przyjętego porządku obrad - analiza i zatwierdzenie sprawozdania finansowego oraz 
sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Bystrzyca Kłodzka za rok 2012. 
Przewodniczący  Rady   przytoczył     treść  art.   18   ust.   2   pkt  4   ustawy  samorządowej 
o brzmieniu: 
„Do wyłącznej właściwości Rady gminy należy: uchwalanie budżetu gminy, rozpatrywanie 
sprawozdania z wykonania budżetu oraz podejmowanie uchwały w sprawie udzielenia lub 
nieudzielania absolutorium z tego tytułu" 
oraz    treść art. 270 ust. 4 ustawy o finansach publicznych z dnia 27 sierpnia 2009 r. 
o brzmieniu: 
„Organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego rozpatruje i zatwierdza sprawozdanie 
finansowe jednostki samorządu terytorialnego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu, 
w terminie do dnia 30 czerwca roku następującego po roku budżetowym". Poinformował, że 
do Biura Rady wpłynęło sprawozdanie opisowe z wykonania budżetu gminy za  rok 2012,  
sprawozdania z wykonania  planów finansowych Zespołu  Opieki Zdrowotnej i instytucji 
kultury, oraz informacje o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej oraz 
informacje o stanie mienia gminy. Sprawozdanie finansowe Gminy Bystrzyca Kłodzka za 
2012 rok obejmujące: 

- bilans z wykonania budżetu jednostki samorządu terytorialnego, 
- łączny bilans obejmujący dane wynikające z bilansów samorządowych jednostek 
budżetowych i samorządowych zakładów budżetowych, 

- łączny rachunek strat i zysków obejmujący dane wynikające z rachunków strat i zysków 
samorządowych jednostek budżetowych i samorządowych zakładów budżetowych, 

- łączne zestawienie zmian funduszu obejmujące dane wynikające z zestawień zmian 
w funduszu samorządowych jednostek budżetowych i samorządowych zakładów 
budżetowych. 

Wszyscy radni otrzymali sprawozdania. Na ich podstawie odbyły się posiedzenia wszystkich 
komisji stałych, na których sprawozdanie z wykonania budżetu było analizowane.  
Artur Pokora - Przewodniczący Rady - poprosił p. Burmistrz o informacje dotyczącą 
wykonania budżetu gminy w roku 2012 w oparciu o przedłożone sprawozdania.  
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że 5 grudnia 2011 roku Wysoka Rada podjęła 
uchwałę dotyczącą budżetu na rok 2012. Sytuacja jest zawsze dynamiczna, są zapisy                       
w budżecie które odbyły się zgodnie z pierwotnymi zamiarami, są sprawy jak np. lampy 
solarowe które były do budżetu roku 2012 wprowadzone ale niestety nie zrealizowaliśmy 
tego z przyczyn obiektywnych bowiem z firmą która brała udział w przetargu znaleźliśmy się 
w Krajowej Izbie Odwoławczej i nie mogliśmy zrealizować I etapu lamp solarowych w roku 
2012, odczuliśmy to bardzo przy inwestycjach zamiast 11 mln inwestycji zrealizowaliśmy 7. 
Nasz budżet kiedy podejmowano uchwałę, miał planowane dochody budżetowe w wysokości 
50 189 178,00 zł a wydatki budżetowe były planowane 51 550 890,00 zł w tym były wydatki 
bieżące i wydatki majątkowe. Deficyt planowany był na kwotę 1 361 712,00 zł, planowane 
przychody 3 891 414,00 zł i rozchody 2 529 702,00 zł. Podejmowaliśmy zmiany w budżecie 
np. wspomniane już lampy solarowe nie zostały zrealizowane ale, jeżeli patrzymy na 
miejscowości wiejskie to ta inwestycja realizowana jest w roku 2013. Nie było założonych w 
budżecie wpływów jeśli chodzi o środki popowodziowe 5 grudnia 2011 r. mieliśmy tam 
wpisaną zerową kwotę a w między czasie otrzymaliśmy wprawdzie 1 transzę   800 tys zł 
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gdzie + nasze wydatki jest to ok. 1 mln 40 tys zł w budżecie. Biorąc pod uwagę procentowo 
dochody to wzrosły w ciągu roku o 3 % czyli prawie o 1,5 mln, planowane wydatki wzrosły                 
o prawie 9 mln zł jest to ponda 4,5 mln zł, deficyt wzrósł o 3 mln 102 tys zł, przychody wzrosły 
o 3 346 000,00 zł a rozchody wzrosły o 243 000,00 zł. Każda zmiana budżetowa była 
Państwu przedstawiana w formie zmian projektu budżetu roku 2013 lub zarządzeń 
Burmistrza które są do Państwa dyspozycji i wglądu. Pewne artykuły i paragrafy wchodzą w 
życie dopiero w roku 2014 dlatego ważne jest to, co nas obowiązuje dzisiaj, dochody bieżące 
muszą być równoważące z wydatkami bieżącymi i w naszym przypadku dochody bieżące są 
wyższe o ponad 700 tys. zł niż nasze wydatki bieżące, więc jest spełniony artykuł ustawy. 
Staramy się pozyskiwać środki z zewnątrz, np. środki popowodziowe, Uzdrowiskowy Dolny 
Śląsk, oświetlenie w Starej Łomnicy , czy drobne kwoty tj. 10 tys. zł dla Międzygórza                      
na wydanie folderów, zakup wyposażenia do świetlic w Zabłociu i Nowym Waliszowie, place 
zabaw w miejscowościach wiejskich w sumie jest to pokaźna kwota. Otrzymaliśmy 
dofinansowanie na remont targowiska w Bystrzycy Kłodzkiej, na remont ul. Kościelnej, na 
rewitalizację parku zdrojowego, otrzymaliśmy dotacje z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego na mury obronne. Jest wiele spraw które nie są widoczne w naszym budżecie                 
a gmina ma w tym duży udział chociażby pozyskanie dotacji z Ministerstwa Kultury na remont 
budynku naprzeciwko szpitala aby przenieść Szkołę Muzyczną całą pracę związaną                          
z dokumentacją pisaniem wniosków wykonuje gmina przeprowadza przetargi natomiast 
oficjalnie środki przychodzą do Szkoły Muzycznej a jest to kwota ponad 300 tys. zł. której nie 
widać w budżecie. Nasze instytucje, spółki też starają się o środki które nie przechodzą przez 
nasz budżet a w dużej mierze pomocna jest gmina. Mamy dotacje na budowę hali sportowej 
w Wilkanowie jest to 1 mln 700 tys. zł. w ubiegłym roku otrzymaliśmy z tej dotacji tylko 100 
tys. zł bo taki mamy harmonogram, w tym roku jest to kwota 600 tys. zł a w przyszłym roku 
Ministerstwo przekaże nam 1 mln zł. Globalnie jest to duża kwota, ale w ubiegłym roku było 
to tylko 100 tys zł. Otrzymaliśmy od Parków Krajobrazowych ok. 20 tys. zł na budowę dwóch 
wiat którymi zajęło się Stowarzyszenie z Marianówki. Lokalny Fundusz Masywu Śnieżnika 
przez nasz budżet przekazuje nam pieniądze dla rad sołeckich które pisały wnioski, są to 
drobne kwoty ale mieszkańców to integruje i uczy chociażby pisania wniosków czy 
angażowania w sprawy sołeckie. Pogorszyły się nasze wyniki, zaciągnięty jest kredyt, 
zlikwidowany został z dniem 31 grudnia 2011 roku Zarząd Budynków Komunalnych gdzie 
wszystkie zobowiązania przejęła gmina na kwotę ok. 2 mln zł więc to także nam wskaźniki 
popsuło. Są firmy np. przy ul. Zamenhoffa, gdzie toczą się postępowania upadłościowe,                      
a firmy maja wobec nas duże zobowiązania i zaległości w podatkach od nieruchomości. 
Burmistrz zwróciła uwagę, że budżet byłby większy gdybyśmy podjęli uchwałę dot. opłat 
lokalnych, podatków na stawkach które są maksymalne i przychodzą do nas z Ministerstwa 
Finansów które proponuje nam Rząd. Na tym za rok 2012 Rada obniżyła górne stawki 
podatków za co Burmistrz dziękuje, bo jest to dla dobra naszych mieszkańców, w sumie na 
ok. 550 tys. zł nie uzyskaliśmy dochodu do budżetu. Działa w dalszym ciągu uchwała                        
o zwolnieniu z podatku od nieruchomości która była podejmowana w ubiegłej kadencji, gdzie 
nowe podmioty nie płacą podatku od nieruchomości przez parę lat, z tego tytułu ponad 400 
tys. zł nie otrzymaliśmy dochodu. Umorzonych zostało również część podatków ze względu 
na trwający remont przy ul. Kościelnej i wzorem lat ubiegłych przy wykonywanych remontach 
ul. Okrzei czy Placu Wolności wszyscy przedsiębiorcy mieli umarzany podatek od 
nieruchomości, tak samo było przy remoncie ul. Kościelnej i targowiska w Bystrzycy 
Kłodzkiej. Umawialiśmy się także aby pomóc naszym mieszkańcom którzy ulegli spaleniu                       
a ich budynki nie były ubezpieczone, umarzaliśmy podatek niektórym przedsiębiorcom aby 
mogli fizycznie takiej rodzinie pomóc właśnie w zamian za umorzenie podatku, ponieważ my 
nie możemy indywidualnie pomóc takim mieszkańcom. Będzie dyskusja o tym jak niespełna 
12 % czy 13 % tego co mamy w budżecie poszło na wydatki majątkowe, a gdybyśmy wzięli 
pod uwagę remonty dróg i ulic na które nie mamy pozwoleń na budowę tylko zgłoszenie, to 
mamy następne 3 mln zł gdzie były wykonywane remonty na zgłoszenia. Można zamienić 
pozwolenie na budowę drogi na Marie Śnieżną i byłaby to kwota ok. 500 tys zł do wydatków 
majątkowych, czy na drugą drogę i kolejna kwota 500 tys zł. Pamiętać proszę że udzielamy 
także pożyczek naszym Stowarzyszeniom czy Instytucjom Kultury gdzie można by było te 
kilkaset tys. zł przekazać na inwestycje, ale chcemy także pomagać naszym Stowarzyszeniom 
i Instytucjom np. MGOK pisząc wnioski otrzymuje najpierw od nas pożyczkę , realizuje 
wniosek a później otrzymuje dotacje i nam te środki zwraca przynajmniej w 85 %.  
Nigdy nie jest tak dobrze żeby nie mogło być lepiej, ale prosi aby pamiętać o sytuacji jaka jest 
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nie tylko na terenie naszego kraju ale i Europy odbija się to także na naszym budżecie. 
Zakładaliśmy ponad 3 mln zł z dochodów ze sprzedaży mienia, a uzyskaliśmy niespełna 900 
tys. zł spowodowało to że nasz budżet niestety uległ zmianom bo musieliśmy dostosować 
wydatki do naszych faktycznych dochodów. Burmistrz podziękowała Wszystkim, za to że 
jeżeli coś udaje się w Bystrzycy Kłodzkiej jest zasługą wielu osób, radnych którzy jeżeli 
proponuje jakieś propozycje - przyjmują je do budżetu, jest to zasługa naszych pracowników 
którzy muszą zająć się realizacją tego zadania, to jest zasługa osób które wykonują 
dokumentacje, wykonawców, sołtysów, dyrektorów i kierowników naszych jednostek 
podległych, dyrektorów szkół prezesów firm i spółek itd. gdzie wszyscy pracujemy dla dobra 
naszych mieszkańców, być może jest to raz lepiej raz gorzej ale nigdy nie zdarzyło się tak 
żeby ktoś nie brał pod uwagę tego co zamierzamy wykonać w budżecie i tego nie stosował 
czy nie realizował pewnych rzeczy. Jesteśmy tylko ludźmi i czasami przez wielość i mnogość 
spraw które mamy na co dzień gdzieś o czymś zapominamy, ale nigdy nie jest tak żebyśmy 
robili coś specjalnie czy nie chcieli pomagać naszym mieszkańcom. Przykra jest taka 
sytuacja, że chciałoby się bardzo wiele ale nie ma możliwości bo w grę wchodzą środki 
finansowe. Burmistrz podziękowała również wszystkim współpracownikom i pracownikom 
Urzędu Miasta i Gminy, Państwu radnym i wszystkim którzy są obecni, sołtysom, 
kierownikom, dyrektorom, prezesom nie tylko naszych jednostek, są radni powiatowi z 
którymi współpracujemy, prezesom stowarzyszeń jak p. Paweł Błachowicz i naszym 
mieszkańcom z którymi się na co dzień spotykamy. 
Artur Pokora - Przewodniczący Rady - poprosił o przedstawienie opinii komisji 
merytorycznych w sprawie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy za 2012 r.  
Ewa Matys - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że komisja na 
posiedzeniu w dniu 13 maja 2013 r. dokonała analizy i zaopiniowała pozytywnie 
sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy Bystrzyca Kłodzka za 2012 rok - 11 głosami za, 
przy 1 głosie przeciwnym i 1 głosie wstrzymującym się. 
Komisja dokonała analizy i oceny sprawozdania z wykonania planów finansowych Zespołu 
Opieki Zdrowotnej oraz instytucji kultury i zapoznała się z informacją o kształtowaniu się 
Wieloletniej Prognozy Finansowej, oraz informacje o stanie mienia gminy w oparciu                           
o informacje przedstawione przez Panią Skarbnik- 13 głosów za, jednogłośnie.  
Jan Pi ęta - Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy - poinformował że 
komisja na posiedzeniu w dniu 22 maja 2012 r. po dokonaniu analizy opiniuje pozytywnie 
sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy za 2012 rok w części leżącej w kompetencji 
Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy Bystrzyca Kłodzka 6 głosów za -jednogłośnie. 
Władysława Płoch - Przewodniczącą Komisji Edukacji, Kultury i Sportu - poinformowała, że 
Komisja na posiedzeniu w dniu 24 maja 2013 r. dokonała analizy sprawozdania z wykonania 
budżetu gminy za rok 2012 w części będącej zakresem merytorycznym komisji. Komisja 
zaopiniowała pozytywnie ww. sprawozdanie 11 głosami za, przy 1 głosie przeciwnym. 
Marek Krytak - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej - poinformował, że Komisja Rewizyjna 
na posiedzeniu w dniu 8 maja 2013 r. dokonała analizy i oceny sprawozdania finansowego 
Gminy Bystrzyca Kłodzka za 2012 rok, w oparciu o informacje przedstawione przez Panią 
Skarbnik, obejmujące: 

- bilans z wykonania budżetu jednostki samorządu terytorialnego, 
-łączny bilans obejmujący dane wynikające z bilansów samorządowych jednostek 
budżetowych i samorządowych zakładów budżetowych, 

- łączny rachunek strat i zysków obejmujący dane wynikające z rachunków strat i zysków 
samorządowych jednostek budżetowych i samorządowych zakładów budżetowych, 

- łączne zestawienie zmian funduszu obejmujące dane wynikające z zestawień zmian 
  w   funduszu   samorządowych   jednostek   budżetowych   i   samorządowych   zakładów 

budżetowych Komisja zaopiniowała pozytywnie sprawozdanie finansowe Gminy Bystrzyca 
Kłodzka za rok 2012-5 głosami za, jednogłośnie. 
Komisja dokonała analizy i oceny sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Bystrzyca 
Kłodzka za rok 2012 wraz z opinia RIO, sprawozdania z wykonania planów finansowych 
Zespołu Opieki Zdrowotnej i instytucji kultury. Komisja zapoznała się z informacją                         
o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej oraz informacją o stanie mienia gminy 
w oparciu o informacje przedstawione przez panią Skarbnik. 
Komisja zaopiniowała pozytywnie sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy Bystrzyca 
Kłodzka za rok 2012 - 5 głosów za, jednogłośnie. 
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Artur Pokora - Przewodniczący Rady - poinformował, że wszyscy radni otrzymali kopię 
uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 23 
kwietnia 2013 r. w sprawie opinii o przedłożonym przez Burmistrza sprawozdaniu rocznym z 
wykonania budżetu Gminy Bystrzyca Kłodzka za rok 2012. Następnie Przewodniczący Rady 
odczytał treść uchwały nr 111/69/2013 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej we Wrocławiu wraz z uzasadnieniem, która na podstawie art. 13 pkt 5, art. 
19 ust. 2 ustawy z 7 października 1992 roku o regionalnych izbach obrachunkowych (tekst 
jednolity: Dz. U. z 2012 r., poz. 11130) oraz zarządzenia Nr 1/12 Prezesa Regionalnej Izby 
Obrachunkowej we Wrocławiu z 1 lutego 2012 r. ze zmianami w sprawie wyznaczenia 
składów orzekających i ich przewodniczących, Skład Orzekający Regionalnej Izby 
Obrachunkowej we Wrocławiu, w osobach: Danuta Jonas - przewodnicząca, Ewelina Kruk -
Florkowska - członek, Marek Głód - członek, wydała pozytywna opinie o przedłożonym przez 
Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej sprawozdaniu rocznym z wykonania budżetu Gminy 
Bystrzyca Kłodzka za 2012 rok. 

Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej Nr 111/69/2013 
- stanowi załącznik nr 7 

Mieczysław Kami ński - radny- mówi, że chce mówić o budżecie, ponieważ uważa, że nie 
wykonano całej procedury dotyczącej absolutorium dla Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej, 
przytoczył art. 271 ustawy o finansach. Interpretacja prawników jest taka, że nie wolno 
cedować tego na komisje tylko wszystkie materiały muszą być ponownie omawiane na sesji 
Rady Miejskiej nie szczegółowo tylko pobieżnie. Zgodnie z art. 271 wykorzystaliśmy tylko 3 
czy 4 elementy, sprawozdanie z wykonania budżetu jednostki samorządu terytorialnego 
które przedstawiła p. Burmistrz, nie przedstawiliśmy sprawozdania finansowego, opinia 
Regionalnej Izby Obrachunkowej - była, informacja o stanie mienia jst - nie było, stanowisko 
Komisji rewizyjnej - było. Dopiero po omówieniu tego, wykorzystaniu całej procedury jest 
możliwość dyskusji. Nie wystarczy napisać w protokole, że odbyło się to na komisjach, tylko 
musi być faktycznie udokumentowane w protokole sesji. Radny uważa także, że Komisja 
Rewizyjna nie wykonała oceny budżetu gminy, we wnioskach jest napisane że „komisja 
Rewizyjna zapoznała się , Komisja Rewizyjna przyjęła itd. i Komisja Rewizyjna wnioskuje                  
o udzielenie absolutorium. Skład Orzekający Regionalnej Izby obrachunkowej mówi 
wyraźnie, że wniosek Komisji Rewizyjnej sprecyzowany został na podstawie kryterium 
związanym bezpośrednio z oceną wykonania budżetu. Radny jest zdania, że w żadnym 
wniosku Komisji Rewizyjnej nie ma napisane, że komisja ocenia wykonanie budżetu 
prawidłowo, ocena ma być pozytywna albo negatywna. 
Renata Surma - Burmistrz - jest zdania, że uwaga p. Mieczysława Kamińskiego jest nie na 
miejscu, ponieważ proces przyjęcia sprawozdania trwa, nie został zamknięty, za chwilę 
będziemy mówić o mieniu komunalnym, będą bilanse jednostek. Gdyby Przewodniczący 
Rady przeszedł do głosowania to uwaga radnego byłaby słuszna, Jednak procedura trwa                  
i będzie dalsza analiza. 
Janina Gunia - Skarbnik - przystąpiła do omawiania sprawozdania finansowego, które 
obejmuje dwa sprawozdania: - sprawozdanie z jednostki samorządu terytorialnego, bilans                   
z wykonania budżetu Gminy w aktywach i pasywach zamknął się na koniec 2012 r. kwota                  
7 269 264,69 zł w aktywach były pozycje, środki pieniężne 2 583 664,00 zł - były to pieniądze 
jakie mieliśmy na koniec roku na rachunkach budżetu gminy, były w nich zabezpieczone 
środki na wydatki niewygasające, była subwencja oświatowa przychodząca w grudniu                       
a dotyczy miesiąca stycznia. Na koniec roku w aktywach jest ważna pozycja - należności                           
i rozliczenia jest tu kwota 4 542 200,00 zł. Pozycja zawiera nasze należności finansowe z tyt. 
pożyczek jakie gmina udzieliła innym instytucjom kultury, ZOZ-owi czy stowarzyszeniom na 
kwotę 843 tys. zł. Mamy także należności od budżetu Państwa i urzędów finansowych które 
nam jako gminie przekazują w styczniu należne pieniądze z tytułu podatku dochodowego               
od osób fizycznych i osób prawnych. Pozostałe należności jest to kwota 3 493 000,00 zł, 
mamy tu na rozliczeniach międzyokresowych 143 400,00 zł w zw. z naliczeniem odsetek                
od naszych kredytów które jeszcze nie były wymagane, jest to naliczone w zobowiązaniach                  
i widnieje to w aktywach. Po stronie pasywów mamy następujące pozycje: zobowiązania 
gminy zamknęły się kwota 29 227 651,37 zł w tym zobowiązania finansowe z tyt. kredytów                 
i pożyczek jakie gmina miała zaciągnięte stan na koniec roku 27 977 079,99 zł, w tej kwocie 
zobowiązań są też zobowiązania krótkoterminowe w styczniu są wymagane 143 400,00 zł                  
z tyt. naliczonych odsetek i długoterminowe 27 833 679,00 zł.  
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Mieliśmy zobowiązań wobec budżety państwa z tyt. nierozliczonych dotacji w kwocie 4 
010,00 zł, pozostałe zobowiązania 1 246 561,00 zł. Na koniec roku aktywa netto budżetu 
zamknęły się kwotą minus 24 811 637,00 zł. Wynik z wykonania budżetu roku 2012 jest 
kwotą ujemna bo był deficyt w kwocie 2 681 873,00 zł, mamy skumulowany wynik z lat 
poprzednich minus 22 512 000,00 zł mamy również kwotę - niewykonane wydatki 382 236,00 
zł są to najważniejsze rzeczy z wykonania budżetu gminy. Bilans wykonania jednostek 
budżetowych jest to bilans łączny obejmujący Urząd Miasta, wszystkie nasze jednostki, 
szkoły, OPS, Środowiskowy Dom Samopomocy   i CIS. Aktywa i pasywa zamknęły się kwota 
139 083 752,43 zł, aktywa trwałe zamknięto kwotą 120 442 713,00 zł, najważniejsze pozycje 
to: środki trwałe 73 505 415,00 zł, środki trwałe w budowie w kwocie 6 981 428,00 zł. 
Mieliśmy również akcje i udziały w kwocie 48 589 500,00 zł, mieliśmy należności 
długoterminowe w zw. ze sprzedażą mienia na raty w kwocie 366 369,00 zł. Aktywa obrotowe 
na koniec roku wynosiły 9 641 000,39 zł są tu pozycje jak: zapasy materiałów kwota 13 
782,00 zł, należności gminy 9 105 436,00 zł, krótkoterminowe aktywa finansowe w kwocie 
459 749,00 zł. 
W aktywach mamy następujące ważne rzeczy: fundusz jednostki na koniec roku wyniósł                
115 349 489,00 zł, wynik netto wszystkich jednostek był wynikiem dodatnim wynosił                  
11 505 087,00 zł w tym w części jednostek był zysk w kwocie 29 690 453,00 zł, w części 
jednostek była strata wynosząca 18 185 365,00 zł. 
Zobowiązania jednostek budżetowych i zakładu budżetowego na koniec 2012 r. wynosiły                
2 925 899,00 zł, główna pozycja to zobowiązania krótkoterminowe np: wobec dostawców 
towarów i usług w kwocie 1 116 265,00 zł, były zobowiązania wobec budżetu 96 417,00 zł, 
zobowiązania z tyt. ubezpieczeń społecznych 463 840,00 zł. Ważna pozycja w aktywach to 
fundusze specjalne wynoszące na koniec roku 792 522,00 zł. W rozliczeniach 
międzyokresowych 8 510 753,00 zł. 
Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła informacje na temat stanu mienia jednostki 
samorządu terytorialnego. Poinformowała, że bardzo szczegółowa informacja                                   
z wyodrębnieniem na poszczególne obręby została wszystkim radnym przekazana. Rodzaj 
użytków, powierzchnia w hektarach, sposób władania, wartość gruntu, jeśli są budynki to 
ilość i kto nimi zarządza, oraz plan sprzedaży mienia na rok 2012 i uzyskane z tego tytułu 
dochody. Łączna liczba areału jaką posiada gmina wraz z budynkami i przyległymi terenami, 
budynki którymi dysponuje ZUK i MGOK to ponad 2700 ha. Jesteśmy gmina która ma 
najwięcej takiego majątku w naszym kraju. Dużo jest gruntów rolnych w tym prawie 400 ha 
lasów. 
Mieczysław Kami ński - radny- mówi, że wymogi formalne zostały zrealizowane, można by 
było dorzucić bilans zysków i strat i zmiany w funduszu jednostki. Radny przedstawił swoje 
uwagi do wykonania sprawozdania opisowego z wykonania budżetu za rok 2012, dodał żeby 
potraktować uwagi jako poważne podejście do sprawy. Regionalna Izba Obrachunkowa 
ocenia tylko sprawozdanie na  podstawie legalności czyli  przepisów prawa, jeżeli się 
wszystko zgadza z przepisami finansów publicznych wydaje pozytywna opinię. I w opinii 
Regionalnej Izby Obrachunkowej i w ustawodawstwie to Rada Miejska ma ocenić wykonanie 
budżetu i działalność p. Burmistrz w sprawach finansowych, pod względem celowości, 
rzetelności i gospodarności. Radny wymienił swoje uwagi do wykonania budżetu za rok 
2012, jeżeli chodzi o wzrost dochodów i wydatków w trakcie roku budżetowego jest to 
zjawisko normalne, niepokojącym zjawiskiem jest fakt że w trakcie roku budżetowego, czyli 
od 5 grudnia 2011 r. do 31 grudnia 2012 r. wydatki bieżące wzrosły o 8 mln zł. planowane 
były 40 566 895,00 zł a wzrosły do 48 495 641,00 zł, wiemy że wydatki bieżące są to 
częściowe wydatki na konsumpcję tzw. przejadanie.  
Kolejnym zjawiskiem negatywnym jest to, że w naszym budżecie w roku 2012 strasznie 
zmniejszały się wydatki majątkowe, czyli wydatki inwestycyjne. W naszym przypadku na 
początku planowaliśmy wydatki majątkowe w wysokości 10 983 995,00 zł, Rada Miejska 
zmieniając budżet w ostatnich dniach roku 2012 zmniejszyła wydatki majątkowe do 7 654 
126,00 zł, wykonanie było jeszcze mniejsze 6 674 731,00 zł, do planu z grudnia 2012 
wykonanie grudzień 2012 - 87,2. Więcej konsumowaliśmy a za mało inwestowaliśmy. 
Podobnie było z deficytem, w momencie uchwalania budżetu deficyt planowany był na kwotę 
1 361 712,00 zł, w trakcie roku budżetowego deficyt wzrósł do 4 464 710,00 zł, mimo, że 
spadł pod koniec roku to faktyczne wykonanie było większe ponad milion złoty od 
projektowanego pierwotnie.  
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Kolejna sprawa niepokojąca radnego to zadłużenie gminy. Nasza gmina Bystrzyca Kłodzka 
w grudniu roku 2011 miała zadłużenie w wysokości 23 663 381,73 zł, na 31 grudnia 2012 r. 
zadłużenie doszło do kwoty 27 883 680,00 zł w dziejach samorządu bystrzyckiego nie było 
takiej kwoty. Pani Burmistrz w roku 2012 oczywiście za zgodą Rady Miejskiej zaciągnęła 
kredyt w wysokości 6 700,00 zł, a nie było realizowanych większych inwestycji. Prawdą jest 
że nie przekroczyliśmy progu bezpieczeństwa ale to zadłużenie jest bardzo poważną kulą u 
nogi. Dochodzi do takiej sytuacji że w roku 2012 za obsługę długu gmina wydatkowała 4 611 
365,00 zł, przez wiele lat będziemy musieli te długi spłacać a już w roku 2014 przekroczymy 
wskaźniki bezpieczeństwa, ponieważ znowelizowana ustawa o finansach publicznych 
inaczej oblicza możliwości finansowe gmin i zaciągania kredytów. Kończąc naszą kadencje 
będzie problem z budżetem. Następnym niepokojącym radnego Kamińskiego zjawiskiem 
przy realizacji budżetu gminy, częściowo obiektywnym, jest wzrost należności wymagalnych 
czyli zaległości gminy, czyli te pieniądze które mamy ale faktycznie nie mamy i których 
najprawdopodobniej nie uzyskamy. Od grudnia 2011 do grudnia 2012 wzrosły one z 3 029 
080,00 zł do 5 249 453,00 zł - wzrost o 183,3 %, wchodzi tu kwestia likwidacji ZBK i 
przyjęcia ich należności, ale czy musieliśmy to robić? Wzrost należności które gmina nie 
wyegzekwowała to 2 220 373,00 zł. Kolejne negatywne zjawisko nie tylko gminy Bystrzyca 
Kłodzka to niestety pogarszająca się relacja w dochodach gminy. Gminy w całej Polsce 
coraz więcej pieniążków mają z zewnątrz, z subwencji, dotacji z Unii Europejskiej a coraz 
mniej środków mamy własnych. Radny przeliczył relacje która mniej więcej wynosi: 45,2 % 
dochody własne, nawet jeżeli ujmiemy udział w podatkach budżetu Państwa czyli PIT i CIT, 
gdybyśmy to odjęli 13,9 % byłoby jeszcze mniej bo ok. 30 % dochody własne jeżeli to 
ujmiemy to 45,2 %. Środki z zewnątrz są olbrzymie i gminy są coraz bardziej 
ubezwłasnowolnione bo subwencja 30,1 % budżetu dotacje i inne 20,5 % budżetu, 
pozostałe dochody 2,8 pozostałe dotacje i środki Unii Europejskiej 1,3 za mało łącznie razem 
w budżecie gminy mamy subwencji i dotacji 54,7 %. W roku 2012 pozyskaliśmy bardzo małe 
środki z Unii Europejskiej, wchodząc w program bestia, wiemy jak inne gminy pozyskały 10 
mln zł a nawet Euro. Nasze dochody pozyskane z Unii Europejskiej są symboliczne, o wiele 
niższe niż w roku 2011 gdzie pozyskaliśmy z UE 5 232 862,00 zł planowaliśmy na rok 2012 
tylko 3 126 136,00 zł a wykonanie było tylko  2 567 813,00 zł. Niektóre pieniądze spływają w 
tym roku o czym wszyscy wiemy, w roku 2012 faktycznie pozyskaliśmy ta kwotę środków. 
Radny wspomniał, o naszych wydatkach, jeżeli wydatki wynosiły 12 % jest to bardzo mało, w 
2011 wynosiły 10 325 908,00 zł a w 2012 mamy 6 664 731,00 zł te wydatki nie zostały 
zrealizowane w 100 % tylko w 87,2 %. O dziwo wydatki bieżące rosły, w roku 2011 wynosiły 
44 349 361,00 zł, w roku 2012 wzrosły do  47 547 074,00 zł - jest to zjawisko niebezpieczne. 
Biorąc rubrykę wydatki majątkowe gmin woj. dolnośląskiego, w gminie Bystrzyca Kł. 
wynoszą 12,31 %, globalnie cale   woj. dolnośląskie jest 22,68 % budżetu., czyli 10 % więcej 
czyli ok. 10 mln zł. Województwo dolnośląskie na inwestycje wydatki majątkowe wydaje 
47,50 % budżetu. Średnia gmin łącznie wydatków majątkowych to 19,48 % my się nie 
mieścimy, gminy miejskie 17,17 %, gminy wiejskie 22,41 %, gminy wiejsko-miejskie czyli 
takie jak my 19,60 %. Gmina podobna do Bystrzycy Kł - Radków w której wydatki majątkowe 
wynoszą 7 322 816,00 zł czyli 20,64 % w budżecie. Stronie Śląskie wydatki majątkowe 10 
083 301,00 zł czyli 39,33 % budżetu. Gmina Prusice 22 868 221,00 zł to 50,67 % budżetu, 
Gmina wiejska Kłodzko - 18,19 % budżetu, Jedlina Zdrój - 30,49 %, Duszniki Zdrój- 19,44 %, 
Lewin Kłodzki 20,45 %. Radny uważa że gmina Bystrzyca Kł. mogłaby mieć lepsze 
proporcje. Kolejny niepokojący radnego Kamińskiego czynnik to zwiększenie wydatków 
bieżących, ale przyznał p. Burmistrz racje jeżeli chodzi wydatki na płace i pochodne 
ponieważ są jednymi z najmniejszych czynników. Wydatki bieżące mamy za wysokie 
wynoszą  47 547 074,00 zł tj. 87,68 % budżetu. Wydatki bieżące w całym województwie to 
67,32 %, samo województwo czyli Marszałek - wydatki bieżące to 52,49 %. Gminy wiejsko-
miejskie czyli takie jak my  80,40 %, a my 87,68 %. Stronie Śląskie na wydatki bieżące 
wydaje 60,66 %, gmina wiejska Kłodzko 81,58 %, Duszniki Zdrój  80,55 %, Jedlina Zdrój 
69,50 %, Dzierżoniów 79,29 %. Jeżeli chodzi o budżet radny uważa że gmina Bystrzyca Kł. 
mogłaby przeznaczyć więcej środków na sport, szczególnie na kluby sportowe. Także za 
mało wydajemy na promocje gminy, promocja musi być ciągła i stała, w roku 2012 
wydaliśmy  184 431,51 zł, za mało wydajemy na Ochotnicze Straże Pożarne.  
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Niepokojące są wydatki w budżecie jak wody opadowe - gmina zapłaciła w roku 2012 - 223 
209,67 zł zresztą na wniosek radnych bo to radni uchwalili takie stawki, te pieniądze byłyby 
np. na sport, na Straże Pożarne i inne, radny podaje to przykładem celowości, gospodarności 
i rzetelności. Inwestycje zmniejszyły się od grudnia 2011 roku o 3 279 869,00 zł. W budżecie 
na remont Ratusza było 400 tys. zł jest 0. 
Negatywnym zjawiskiem jest najważniejsza nasza sztandarowa inwestycja rewitalizacja                   
ul. Kościelnej, proszę zobaczyć jaki jest stan tej ulicy. Będąc w delegacji kilka dni temu w Usti 
nad Orlicą chodząc uliczkami miasta i widząc jak jest położony bruk to radny powiedział, że 
„tu komunizm a tam zachód". Chodząc po naszych remontowanych ulicach uwagi będzie 
miał cały czas. Plusy z wykonania budżetu przytoczone przez radnego Kamińskiego                      
to, coroczne pozyskiwanie środków na usuwanie skutków klęsk żywiołowych tj. kwota 1 335 
110,50 zł. Bardzo pozytywnym zjawiskiem jest kontynuacja remontu murów 
średniowiecznych i baszt., kolejna bardzo dobrą rzeczą jest znajdywanie co roku w budżecie 
środków na remont zabytków w roku 2012 wydatkowano na ten cel 200 883,00 zł, dobrze 
jest, że finansujemy organizacje społeczne i organizacje z zakresu kultury fizycznej, bardzo 
dobrym zjawiskiem jest w naszej gminie realizacja funduszu sołeckiego. Zbliżając się do 
końca wypowiedzi radny mówi, że osobiście będzie głosował za nie udzieleniem 
absolutorium, ponieważ symbolem budżetu gminy na rok 2012 są następujące fakty: zakup 
samochodu osobowego za 106 700,00 zł co uważa za niepotrzebne, skate-park budowany                   
2 lata i dopiero jest zrobione podłoże, oceniając rok 2012 było 150 tys. zł dodano 14 tys. zł a 
wykorzystano 1029,00 zł, młodzież i dzieci nie miały gdzie spędzać czasu wolnego, kolejnym 
symbolem jest fakt zaciągnięcia kredytu w wysokości 6 700 000,00 zł. Globalnie biorąc 
wydaje się radnemu, że głównym niedostatkiem naszego budżetu jest bardzo małe 
pozyskiwanie środków z Unii Europejskiej. Radny dodał, że jest zaniepokojony tym że na 
następny rok nie mamy gotowych dokumentacji i będzie trudno składać wnioski o zadania                    
z funduszy europejskich. 
Renata Surma - Burmistrz - uważa, że p. Kamiński mówi tylko to co jest dla Niego wygodne               
i do końca nie mówi prawdy. Mieszkańców nie interesuje czy jest 12 % wydatków 
majątkowych czy 50 %, bo mieszkańcy chcą mieć zrobioną drogę, nie ważne czy na 
pozwolenie na budowę czy na zgłoszenie, droga ma być zrobiona. Sam pan się zapętlił, 
najpierw powiedział pan nieładnie o wydatkach bieżących a później pochwalił pan mnie za to, 
że zostały pozyskane środki na usuwanie skutków klęsk żywiołowych, pozyskane środki 
wydaliśmy właśnie jako wydatek bieżący na remonty dróg. Jeżeli dodalibyśmy wszystkie 
remonty robione na zgłoszenia to wydatków majątkowych byłoby nie 7 min a ponad 10 min. 
Burmistrz mówiła również, że solary które miały być realizowane w roku ubiegłym gdzie 
pełna kwota była 5 600 000,00 zł nie były zrealizowane ponieważ byliśmy w Krajowej Izbie 
Odwoławczej, ale są realizowane w tym roku. Takie przedstawianie spraw powoduje że 
budżet wygląda tak a nie inaczej. Burmistrz jest zdania, że może być wydatków bieżących 
więcej  procent jeżeli  będzie  nas  stać i jeżeli  będą dochody  bieżące  aby  nam  się 
to równoważyło. Pana    Kamińskiego    boli   zakup    przez   gminę    samochodu    
służbowego.    Burmistrz niejednokrotnie mówiła, że gdyby używała swojego prywatnego 
samochodu do celów służbowych biorąc delegacje i przejeżdżając w ciągu roku  ponad 32 
tys km gminę kosztowałoby to o wiele więcej. Przeliczając koszty samochodu służbowego 
wart 106 tys zł zwróci się za 3 lata.  
Dodała, że jak p. Kamiński był Burmistrzem także jeździł samochodem służbowym. Burmistrz 
poinformowała,  że 28 % wydatków na płace i  pochodne jest to niewiele w porównaniu do 
całości budżetu. W roku 2001 kiedy p. Kamiński był Burmistrzem – procent wydatków na 
płace i pochodne był 44,78 %. Więc 28% robi ogromna różnicę. 
Jeżeli chodzi o promocje, sztuką jest nie mieć pieniędzy i umieć się promować, co robimy. 
Praktycznie bez pieniędzy, jesteśmy praktycznie na każdych portalach internetowych dzięki 
współpracy z Dolnośląską Szkołą Wyższą. Są pisane wnioski na pozyskiwanie środków 
unijnych, więc proszę nie mówić że promocja to tylko z budżetu gminy.  Imprezy typu 
obchody dni miasta dni Św. Floriana są z pieniędzy pozyskanych z zewnątrz, łącznie ze 
wszystkimi    zespołami,    nagłośnienie,    pomoc   techniczna,    zakup   wizytówek,    firma 
ochraniarska, ZAIKS, plakaty, poczęstunek gości, grochówka dla Straży łączny koszt to 
122 tys. zł, ale 60 tys. są to środki pozyskane - zewnętrzne czyli 50 %. Była to duża 
promocja, mieliśmy również uroczysta sesję nadania tyt. Honorowych Obywateli naszego 
miasta i osoby które przyjechały do miasta np.: Marszałek Sejmu p. Grzegorz Schetyna nie 
koniecznie odwiedza miasta, to nie my zrobiliśmy promocje Jemu, ale to On zrobił promocje 
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nam, ponieważ te informacje ukazały się na portalach internetowych. 
Wspomniał także p. Kamiński, że Ratusz powinien być zrobiony do końca, ale zapomniał pan 
dodać, że pieniądze które pozyskujemy na remont budynku przy ul. Okrzei na szkołę 
muzyczną były jeszcze za małe aby ja przenieść, a bez ostatniego pietra Urząd w Ratuszu 
się nie pomieści. Pani Burmistrz cieszy się z faktu że udało się nam wyremontować parter 
w budynku Ratusza, gdzie możemy się teraz spotykać, jest także Urząd Stanu Cywilnego, 
wreszcie Ratusz „żyje". Od 14 lat Ratusz stał pusty i niszczał nic się w nim nie działo. Skate-
park myśleliśmy że zrobimy  metodą gospodarczą , na to zadanie przeznaczona była kwota 
ok. 30 tys. zł później okazało się, że robiąc prawdziwy skate-park na samo podłoże musimy 
mieć ok. 160 tys. zł. Burmistrz jest zdania, że jeśli robić to porządnie z atestami aby nie 
martwić się tym, że coś się komuś stanie i będziemy za to odpowiadać. 
Burmistrz wróciła do wydatków bieżących, powiedział p. Kamiński o wzroście o 8 mln. są to 
właśnie między innymi środki pozyskane z zewnątrz, nigdzie nie jest napisane że muszą być 
one z unii europejskiej. Liczy się globalnie kwota pozyskanych środków z zewnątrz. 
Mówił p. Kamiński również o deficycie i zadłużeniu,   Burmistrz poprosiła o zwrócenie uwagi 
na to, że ponad 800 tys. zł są to spłacane kredyty które każdego roku zaciągał szpital a ich 
nie spłacał. Gdy byśmy tego nie musieli robić byłaby to o wiele niższa kwota. 
Musimy zabezpieczać np. środki jeżeli jest brana pożyczka z Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony  Środowiska  przez Wodociągi  musimy  mieć zabezpieczenie  tej  pożyczki jako 
poręczyciel. Potem to spłacają Wodociągi, ale globalnie robi nam to „złą robotę" w budżecie. 
Radny Kamiński mówił również, że za mało pieniędzy jest na OSP. Jest za mało, ponieważ 
musi nam wystarczyć na wszystko, dostajemy kolejne zadania od Państwa na które nie 
otrzymujemy pieniędzy.   Są pozyskane środki przez instytucje 277 tys. zł na Środowiskowy 
Dom Samopomocy, ZWiK - dotacja na wymianę sieci azbestowo-cementowej prawie 2 mln 
zł, CIS itd. Burmistrz podziękowała wszystkim którzy Ją wspierają. 
Czesława Żebrowska - Kierownik Centrum Integracji Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej - 
Poinformowała,  że Centrum  Integracji Społecznej zostało powołane  przez Dolnośląski 
Ośrodek Polityki Społecznej aby reprezentować Dolny Śląsk na Konferencji zorganizowanej 
przez Ministerstwo Pracy i Polityki Społecznej w Gorzowie Wielkopolskim, bardzo miło kiedy 
Centrum Integracji Społecznej zostało wyróżnione, jako jedne z pierwszych centrów założone 
w Polsce i działa do tej pory. Miłym jest usłyszeć z ust Dyrektora Departamentu Ministerstwa 
słowa o prężnie działającej Pani Burmistrz, która nie wyjedzie z Warszawy póki nie dostanie 
dotacji. Marszałkowie którzy znają naszą p. Burmistrz chwalili za to że w tak małej gminie                       
z dużym bezrobociem działają wszystkie podmioty ekonomi społeczne, wypowiadali bardzo 
pochwalne recenzje na Jej temat. Kierownik CIS w Bystrzycy Kł. jest dumna z takich 
wypowiedzi, oraz z tego że może współpracować z p. Burmistrz. 

Przewodnicz ący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
Rada w obecności  15 radnych, w głosowaniu jawnym,   12 głosami za,  przy  1  głosie 
przeciwnym i 2 głosami wstrzymującymi się podjęła: 

Uchwał ę Nr XLVIII/457/13  
w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego or az sprawozdania z wykonania  

bud żetu Gminy Bystrzyca Kłodzka za rok 2012  
- stanowiąca załącznik nr 8 

 
 

7/ Artur Pokora - Przewodniczący Rady - przedstawił ostatni z porządku obrad projekt 
uchwały w sprawie absolutorium dla Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej za rok 2012. 
Przewodniczący Rady zacytował treść art. 271 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach 
publicznych: „Nie później niż dnia 30 czerwca roku następującego po roku budżetowym, 
organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego podejmuje uchwałę w sprawie 
absolutorium dla zarządu po zapoznaniu się z: 
1) sprawozdaniem z wykonania budżetu jednostki samorządu terytorialnego; 
2) sprawozdaniem finansowym; 
3) opinią regionalnej izby obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania budżetu; 
4) informacją o stanie mienia jednostki samorządu terytorialnego; 
5) stanowiskiem komisji rewizyjnej. 
 



 17 

2. Organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego może żądać przedłożenia przez 
zarząd jednostki samorządu terytorialnego dodatkowych wyjaśnień odnoszących się do 
dokumentów, o których mowa w ust. 1 pkt 1 i 2. 
Poinformował, że Komisja Rewizyjna zgodnie z kompetencjami ustawowymi, wypracowała 
wniosek do Rady Miejskiej w sprawie absolutorium dla Burmistrza i wniosek ten został w 
dniu 28 maja 2013 r. przedłożony do Regionalnej Izby Obrachunkowej celem zaopiniowania. 
Przewodniczący Rady - poprosił Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej o przedstawienie 
wniosku Komisji Rewizyjnej do Rady Miejskiej w sprawie absolutorium dla Burmistrza.  
Marek Krytak - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej - poinformował, że Komisja na 
posiedzeniu w dniu 28 maja 2013 r. w obecności 7 członków , 6 głosami za przy 1 głosie 
przeciwnym wnioskuje do Rady Miejskiej o udzielenie absolutorium dla Burmistrza za rok 
2012. Uzasadnienie do wniosku o absolutorium: 
„Komisja dokonała kontroli i oceny sprawozdania finansowego Gminy Bystrzyca Kłodzka za 
rok 2012 obejmującego: 
- bilans z wykonania budżetu jednostki samorządu terytorialnego, 
- łączny bilans obejmujący dane wynikające z bilansu w samorządowych jednostkach 
budżetowych i samorządowych zakładach budżetowych, 
- łączny rachunek strat i zysków obejmujący dane wynikające z rachunku strat i zysków 
samorządowych jednostek budżetowych i samorządowych zakładów budżetowych, 
- łączne zestawienie zmian funduszu obejmujące dane wynikające z zestawień zmian                      
w budżecie, zmian w funduszu samorządowych jednostek budżetowych i samorządowych 
zakładów budżetowych. 
Komisja dokonała analizy i oceny sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Bystrzyca 
Kłodzka za 2012 rok wraz z opinia RIO o tym sprawozdaniu, wraz z informacją o stanie 
mienia   Gminy.   Komisja   stwierdza   że   sprawozdanie jest  zupełne.   Komisja   uzyskała 
odpowiedź na wysunięte wnioski wynikające z analizy sprawozdań. Komisja w dniu 28 maja 
2013 roku zapoznała się z opiniami Komisji Stałych Rady dotyczących sprawozdania 
z wykonania budżetu. Komisja w dniu 28 maja 203 roku wypracowała wniosek dotyczący 
udzielenia absolutorium w obecności 7 osób, 6 głosami za przy 1 glosie przeciwnym, zatem 
na   podstawie   posiadanych   materiałów   wnioskuje   do   Rady   Miejskiej   o   udzielenie 
Burmistrzowi absolutorium za 2012 rok. 
Mieczysław Kami ński - radny - mówi że do dnia dzisiejszego radni nie otrzymali projektu 
uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi absolutorium. 
Artur Pokora - Przewodniczący Rady - poinformował, że każdemu radnemu projekt został 
przesłany drogą elektroniczną dnia 6 czerwca 2013 r. o godz. 15:29, ma na to potwierdzenie 
przesłania maila. 
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że jest poświadczenie o przesłaniu uchwał 
drogą elektroniczną,  jeżeli   radni   którzy  chcą mieć  na   papierze   muszą sobie  sami 
wydrukować. My mamy poświadczenie że uchwały do Państwa radnych zostały wysłane. 
Burmistrz poprosiła o kserokopię uchwały dla radnego Mieczysława Kamińskiego. 
Artur Pokora - Przewodniczący Rady - poinformował, iż wszyscy radni otrzymali kserokopię 
uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 4 
czerwca 2013 r. w sprawie opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium 
Burmistrzowi    Bystrzycy   Kłodzkiej,    dodał,    że   Skład    Orzekający    Regionalnej    Izby 
Obrachunkowej wydał pozytywną opinie o przedłożonym wniosku przez Komisją Rewizyjną. 
Przewodniczący odczytał w całości uchwałę Nr 111/107/2013. 

- stanowiącą załącznik nr 9 

Mieczysław Kami ński - radny - mówi, że wniosek Komisji Rewizyjnej jest nieprawidłowo 
sformułowany, ponieważ nie ma oceny wykonania budżetu, jest prośba aby było napisane 
czy ocenia się negatywnie czy pozytywnie. Samo przyjęcie sprawozdań nie rozwiązuje 
procedury. 
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że także była pracownikiem Biura Rady wtedy 
kiedy Pan Kamiński był Burmistrzem i w takiej samej formie był formułowany i wysyłany 
wniosek za kadencji Burmistrza Kamińskiego, Burmistrza Krynickiego i także Burmistrza 
Surmy i nigdy Regionalna Izba Obrachunkowa nie usterkowała tego, dodała, że w roku 
ubiegłym kiedy Przewodniczącym Komisji Rewizyjnej był p. Mieczysław Kamiński został  
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wysłany dokładnie taki sam wniosek o tej samej treści pod którym podpisał się p. Mieczysław 
Kamiński. 
Mieczysław Kami ński - radny - dodał, że w tamtych czasach to absolutorium nie było dla 
Burmistrza tylko dla całego zarządu i były inne procedury. 
Renata Surma - Burmistrz - wspomniała, że w ubiegłym roku nie było zarządu tylko był 
Burmistrz Renata Surma. 
Irena Stawiarska - Wiceprzewodnicząca Rady - mówi, że nie będzie już poruszać tematów 
finansowych bo na ten temat pozytywnie wypowiedziała się Regionalna Izba Obrachunkowa. 
Mieszkańców interesują fakty np., że droga jest, czy drogi nie ma. Jest zdania, że nie trzeba 
daleko szukać, wystarczy rozejrzeć się wokół ratusza i zobaczyć jak wypiękniało nasze 
„królewskie" miasto. Podała kilka przykładów, remonty budynków np. po byłym Sądzie, 
Straży Pożarnej, Policji, doczekały się renowacji zabytkowe baszty które zostaną wkrótce 
udostępnione dla zwiedzających czy mury obronne. Należy pamiętać jak ogromnym 
problemem dla budżetu gminy był zadłużony szpital który za wszelka cenę należało 
utrzymać dla dobra nas wszystkich , a co udało się dzięki przedsiębiorczości p. Burmistrz i 
dużemu jej wysiłkowi. Gmina jest ogromna oprócz miasta jest 40 wsi gdzie istnieją inne 
problemy i potrzeby, w każdej wsi nastąpiły duże zmiany na lepsze, wyremontowane drogi, 
mosty, ośrodki kultury, zabytki, obiekty sportowe oraz wiele innych. Z doświadczenia 
długoletniej pracy p. Stawiarskiej z niejednym Naczelnikiem, Burmistrzem, Kierownikiem 
którzy zarządzali tą gminą może powiedzieć że tak dobrego gospodarza jakim jest obecna 
p. Burmistrz ta gmina jeszcze nie miała. Radna dodała, że Ona wraz z grupą radnych będzie 
głosować za udzieleniem absolutorium dla p. Burmistrz. 
Artur Pokora - Przewodniczący Rady - poinformował, że w dniu dzisiejszym będziemy 
głosować nad absolutorium za miniony rok działalności Rady i p. Burmistrz - wykonawcy 
wszelkich decyzji Rady Miejskiej Bystrzycy Kłodzkiej. Instytucja absolutorium związana jest 
z realizacją przez Radę Miejską funkcji kontrolnej w zakresie wykonania budżetu przez organ 
wykonawczy tj. Burmistrza. 
Przedmiotem oceny jest prawidłowość gospodarki finansowej w ramach przyjętego budżetu 
a  szczególnie  stan  zrealizowanych  dochodów  i  wydatków  budżetowych  w  stosunku 
do wielkości zaplanowanych. 
Analizowane  na  posiedzeniach  komisji  sprawozdania  pozwoliły dokonać  merytorycznej 
i rzeczowej oceny czy budżet był wykonany zgodnie z wolą Rady   wyrażoną w podjętych 
uchwałach. Wynikiem analizy sprawozdania z wykonania budżetu gminy za rok 2012 jest 
pozytywna ocena, a w konsekwencji poparcie przez radnych zrzeszonych w Klubie „Ponad 
Podziałami" wniosku o udzielenie Burmistrzowi absolutorium za rok 2012. 
Na szczególna uwagę analizując wykonanie budżetu za rok 2012 zasługuje fakt, że na 
inwestycje i remonty przeznaczono łączna kwotę 10 min 462 tys. zł. 
Z najważniejszych zadań inwestycyjnych i remontowych należy wymienić: 
- przebudowa i remont i montaż wiat handlowych na terenie targowiska w Bystrzycy Kł. na 

kwotę 963 483,00 zł 
- opracowanie dokumentacji projektowej dotyczącej adaptacji budynku na lokale socjalne przy 

ul. Strażackiej w bystrzycy Kł. - kwota 99 630,00 zł, 
- budowa hali gimnastycznej w Wilkanowie I etap realizacji kwota 512 592,00 zł, 
- adaptacja Gimnazjum w Wilkanowie w Zespół Podstawowo-Gimnazjalny 

kwota - 305 597,00 zł 
- budowa infrastruktury wodociągowo-kanalizacyjnej ul. Modrzewiowa w Bystrzycy Kł., 

kwota 200 000,00 zł 
- rewitalizacja Plac Wolności, ul. Kościelna, ul. Rycerska prace dotyczyły budowy i 

modernizacji dróg, chodników i kanalizacji deszczowych łącznie w 2012 roku 
wydatkowano kwotę 3 643 619,00 zł. 

- remont i adaptacja na cele kultury i turystyki bramy i baszty w Bystrzycy Kłodzkiej na łączną 
kwotę 217 470,00 zł 

- dokumentacji, przebudowa Miejsko Gminnego Ośrodka Kultury w Bystrzycy Kłodzkiej 
kwota 154 701,00 zł 

- remont dużej niecki basenu w Bystrzycy Kłodzkiej, kwota 176 013,00 zł. 
- budowa oświetlenia drogowego w Ponikwie 7 punktów świetlnych, kwota 43 736,00 zł 
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- budowa oświetlenia drogowego ul. Górna i ul. Moniuszki w Bystrzycy Kłodzkiej 4 punkty 
świetlne, kwota 26 086,00 zł, 

- budowa oświetlenia 4 punkty w Gorzanowie, kwota 22 342,00 zł, 
- wykonano dokumentacje na remonty Wiejskich Ośrodków Kultury, kwota 57 800,00 zł, 
- budowa parkingu za przychodnia zdrowia w Bystrzycy Kł, kwota 68 496,00 zł, 
- budowa chodnika Osiedle Szkolne w Bystrzycy Kłodzkiej, kwota 69 000,00 zł, 

 

- remonty dróg, placów i murów oporowych na łączna kwotę 1 467 363,00 zł,                 
w tym wykonano remonty następujących dróg: 
- droga w miejscowości Marianówka w kierunku Sanktuarium Maria Śnieżna, 
- droga w Nowej Łomnicy, 
- droga w Wilkanowie, 
- droga w Starej Łomnicy, 
- droga w Starym Waliszowie - szkoła, 
Gospodarka mieszkaniowa: 
- remonty lokali wykonano na kwotę 858 000,00 zł, 
- remonty w szkołach podstawowych na kwotę 51 000,00 zł, 
- remont w przedszkolu nr 2 kwota 50 255,00 zł, 
- remont w Środowiskowym Domu Samopomocy w Bystrzycy Kł. kwota 277 00,00 zł, 
- remonty Wiejskich Ośrodków Kultury, kwota 124 000,00 zł, 
- prace remontowe przy murach średniowiecznych ul. Międzyleśna, kwota 487 000,00 zł, 
- prace zabezpieczające Basztę Kłodzką, kwota 178 721,00 zł, 
- renowacja i przeniesienie malowideł, kwota 51 000,00 zł, 
Na fundusz sołecki w roku 2012 wydatkowano kwotę 211 314,00 zł, najważniejsze zadania 
to remonty i doposażenie świetlic Wiejskich Domów Kultury, oraz tworzenie i modernizacja 
terenów rekreacyjnych, doposażenie placów zabaw. 
Należy zaznaczyć, że wiele inwestycji i remontów wykonały nasze spółki gminne np. ZWiK 
budowa kanalizacji deszczowej ul. Odrowąża w Bystrzycy Kł. na kwotę 501 598,00 zł, 
rozpoczęta w roku 2012 budowa sieci wodociągowej Długopole-Zdrój - Poręba zakończenie 
czerwiec 2013 r., oraz rozpoczęta w 2012 r. budowa wodociągu Gorzanów - Stara Łomnica 
zakończenie w maju  2013,  obydwa zadania  na łączna  kwotę  1 764 325,00 zł w tym 
dofinansowanie zewnętrzne w kwocie 1 054 756,00 zł. 
Zakład Usług Komunalnych, ważniejsze zadania to: remont budynku ZUK ul. Strażacka oraz 
warsztatu  na  kwotę  340 160,00 zł,  zakup sprzętu  dla Zuk-u  pojemniki  do segregacji, 
zamiatarka, beczkowóz na kwotę 201 674,00 zł. 
Ponadto do bystrzyckiej biblioteki zakupiono sprzęt komputerowy w kwocie 86 860,00 zł. 
Ważniejsze zadania MGOK to: Euroregio Glacensis Tęczowe Pogranicze wartość zadania 
to kwota 78 232,00 zł w tym środki pozyskane w kwocie 74 320,00 zł, remont wnętrza 
Ośrodka   Kultury w  Starej   Bystrzycy     wartość zadania   55 452,00  zł  dofinansowanie 
zewnętrzne w kwocie 24 999,00 zł. 
Ośrodek Pomocy Społecznej w roku 2012 uczestniczył w projektach i programach na które 
pozyskano środki zewnętrzne, najważniejsze to: 
- projekt systemowy w ramach działania kapitał ludzki na kwotę ok. 457 613,00 zł w tym 
środki pozyskane w kwocie 409 563,00 zł, w ramach projektu 50 osób zrealizowało kontrakty 
socjalne, 
- program PEAD 2012 w kwocie 295 163,00 zł w tym dofinansowanie 255 468,00 zł, pomoc 
najuboższym, pomocą objęto 1100 osób 
Środki pozyskane przez Gminę w roku 2012 to kwota 4 567 630,00 zł m.in. na zadania takie 
jak: 
- budowa oświetlenia w Starej Łomnicy, 
- przebudowa Komisariatu Policji w Bystrzycy Kłodzkiej, 
- rewitalizacja w Długopolu Zdroju, 
- rewitalizacja w Bystrzycy Kłodzkiej, 
- usuwanie skutków klęsk żywiołowych, 
- przebudowa Miejsko Gminnego Ośrodka Kultury w Bystrzycy Kł., 
- budowa hali w Wilkanowie. 
Z Urzędu Marszałkowskiego pozyskano środki na meliorację, wyposażenie placów zabaw.                
Z budżetu Państwa pozyskano środki na program romski, na remont Środowiskowego Domu 
Samopomocy. Dotacja na remont murów z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 
Pozyskano środki na aktywizację społeczna i zawodową, wyposażenie świetlic wiejskich, 
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wydanie folderów promujących Międzygórze, Szlak Marianny Orańskiej, Uzdrowiskowy 
Dolny Śląsk, Smaki Wsi Sudeckiej, Małymi Krokami poznajemy świat i sąsiadów.  
W ocenie Klubu „Ponad Podziałami" p. Burmistrz realizując zadania kierowała się zasadą 
legalności i oszczędności w gospodarowaniu środkami publicznymi. 
Dzisiejsze głosowanie nad absolutorium to finał rocznej pracy całego samorządu naszej 
gminy i Rady Miejskiej Bystrzycy Kłodzkiej i Burmistrza. 
W imieniu Klubu radnych „Ponad Podziałami" podkreślam, że przedłożone sprawozdanie w 
pełni obrazuje wykonanie budżetu za rok 2012, uzyskało pozytywną opinie Regionalnej Izby 
Obrachunkowej oraz wszystkich komisji Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej. Głosowanie 
za udzieleniem absolutorium jest wyrazem aprobaty dla sposobu realizacji ubiegłorocznego 
budżetu jak również konsekwencją całorocznej współpracy Burmistrza i Rady Miejskiej w tym 
zakresie. Klub radnych „Ponad Podziałami" pozytywnie opiniuje wykonanie budżetu za rok 
2012 i popiera wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Pani Burmistrz. 
Mieczysław Kami ński - radny - mówi, żeby nie traktować tego jako czepiania się, i poprosił 
o otwarcie na str.  10    sprawozdania z wykonania budżetu, na inwestycje czyli wydatki 
majątkowe wydaliśmy 6 674 731,00 zł a nie 10 325 908,00 zł albo 10 983 995,00 zł bo to był 
plan. 
Renata  Surma - Burmistrz - dodała,  że jest  mała  różnica  bo  Pan  Przewodniczący 
powiedział „i remonty" więc proszę sobie dodać wszystkie remonty. Proszę dodać 277 tys. zł 
na   Środowiskowy Dom  Samopomocy,  następnie dodać 305 tys. zł na Gimnazjum 
w Wilkanowie, ponad milion na usuwanie skutków klęsk żywiołowych i wyjdzie Panu ponad 

10 mln zł. 
Mieczysław  Kamiński - radny - owszem, jeżeli jest napisane inwestycje i remonty to się 
zgodzę bo można to podsumować. 
 
Przewodnicz ący Rady poinformował radnych, że zgodnie z art. 28 a ust. 5 ustawy 
o samorządzie gminnym uchwałę w sprawie absolutorium Rada podejmuje   bezwzględną 
większością głosów ustawowego składu Rady - czyli w naszym przypadku minimum 8 głosów. 
Poinformował również że głosowanie będzie zgodne z wnioskiem Komisji Rewizyjnej 
w sprawie udzielenia Burmistrzowi absolutorium za rok 2012 r. 

Przewodnicz ący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 11 głosami za, przy 3 głosach 
przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się podjęła: 

 
Uchwał ę Nr XLVIIl/458/13  

w sprawie absolutorium dla Burmistrza Bystrzycy Kło dzkiej za rok 2012  
- stanowiącą załącznik nr 10 

Renata Surma - Burmistrz - podziękowała wszystkim za otrzymaną pozytywną opinię. 
W przerwie obrad Pani Burmistrz przyjęła gratulacje od radnych, pracowników oraz osób 
obecnych na sali. 

Ad. 5. Informacje Burmistrza.  
Informacja o realizacji zadań gminy w okresie pomiędzy sesjami Rady Miejskiej 
(25.05.2013 r. -12.06.2013 r.) 
1/25.05.2013 r. 
Uroczysty jubileusz 50-lecia pożycia małżeńskiego trzech par: 
- Pp. Helena i Józef Giesheimer, 
- Pp. Zofia i Czesław Pawlikowscy, 
- Pp. Danuta i Stanisław Stawarz. 
2/26.05.2013 r. 
Uczestnictwo w uroczystej Mszy Prymicyjnej Ks. Michała Kropidłowskiego. 
3/28.05.2013 r. 
Uroczysty Dzień Dziecka w Przedszkolu Nr 2. 
4/29.05.2013 r. 
Uroczysty Dzień Dziecka w Przedszkolu „Bystrzaki". 
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5/31.05.2013 r. 
Wspólna wizyta z Wiceprezesem Wałbrzyskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej INVEST- 
PARK Sp. z o.o u Dyrektora Oddziału Regionalnego TAURON w Wałbrzychu p. Andrzeja 
Lukasa w sprawie przyłącza energetycznego i budowy sieci energetycznej do Bystrzyckiej 
Podstrefy Ekonomicznej. 
6/05.06.2013 r. 
Wspólne  spotkanie     Przewodniczącego     Komisji     Rewizyjnej     p.     Marka   Krytaka                
i Nadleśniczego Nadleśnictwa Międzylesie p. Mariusza Rymarskiego w sprawach: 
- budowy deptaka w Międzygórzu, 
- remontu mostu na Wodospadzie „Wilczki", 
- remontu drogi do „Dworu Alpejskiego" w Międzygórzu, 
- przekazania Gminie Bystrzyca Kłodzka drogi „Izabeli" łączącej Międzygórze z Czarną Górą 
Spotkanie z Dyrektorem „Samorządowej Polski" p. Aliną Bronowicką w sprawie założenia 
wspólnie z Gminą Bystrzyca Kłodzka Funduszu Pożyczkowego dla małych i średnich 
przedsiębiorstw z naszej gminy. Spotkanie informacyjne w tej sprawie odbędzie się 19 
czerwca 2013 r. o godz. 14.00 w Ratuszu. 
Spotkanie przy współudziale Sekretarza Gminy p. Tadeusza Zielińskiego z właścicielami 
Fundacji Pałac w Gorzanowie p. Alicją Siatką i p. Markiem Haisigiem w sprawie dalszego 
remontu pałacu i możliwej dalszej pomocy Gminy w odbudowie pałacu w Gorzanowie. 
7/06.06.2013 r. 
Uroczyste otwarcie placu zabaw przy ul. Górnej w Bystrzycy Kłodzkiej utworzonego wspólnie 
z Fundacją Muszkieterowie i sklepem Intermarche w Bystrzycy Kłodzkiej. 
8/07.06.2013 r. 
Delegacje z Bystrzycy Kłodzkiej udały się do zaprzyjaźnionego Usti N/Orlicą w Republice 
Czeskiej i brały udział w uroczystościach „Dni Miasta w Usti". 
9/09.06.2013 r. 
Uroczysta Masz Święta i Festyn z okazji Św. Antoniego w Gorzanowie. 
10/10.06.2013 r. 
Spotkanie    z    p.    Krystyną   Drożdż    Kierownikiem    Oddziału Archiwum 
Państwowego w Kamieńcu Ząbkowickim w sprawie odnalezionych w kopule hełmu 
Baszty Rycerskiej materiałów. 
11/11.06.2013 r. 
Spotkanie z prezesem Bystrzyckiego Towarzystwa Górskiego p. Zbigniewem Tyczyńskim 
w sprawie projektu „Warsztaty Letnia Szkoła Architektury - Góry Bystrzyckie 2013", 
dofinansowanie w ramach działania 4.1.3 „Wdrażanie lokalnych strategii rozwoju" PROW 
2007-2013 i prośba o pożyczkę. 
12/ Gospodarka lokalowa: 
-lokale użytkowe przejęte: -0 
-lokale użytkowe wytypowane do przetargu: 1; wytypowane do sprzedaży: 0 
- lokale użytkowe oddane w najem w drodze przetargu: 1, w drodze rokowań -0 
-pozyskane mieszkania: 0 
-przydzielone mieszkania :0, 
-po zakończonym remoncie kapitalnym -0, 
- do remontu kapitalnego -1, 
-zamiany mieszkań: wzajemne (pomiędzy najemcami) - 0; z urzędu - 0 
13/ Gospodarka mieniem gminnym: 
-sprzedaż lokali (ilość zawartych aktów notarialnych): 7 
- lokale mieszkalne: 2, budynki (budowle): 0, 
- lokale użytkowe: 1, 
- nieruchomości niezabudowane ( grunty rolne) -1, -
działki budowlane -1, 
-zamiany-1, 
- nieruchomości zabudowane - 0, 
-dzierżawa gruntów rolnych: 12 w tym: grunty rolne: nowe - 2, przedłużenia - 2; ogródki 
przydomowe: nowe - 7, przedłużenia -1; grunty pod ogródkami piwnymi: nowe - 0; grunty pod 
plac manewrowy: nowe - 0; grunty pod reklamy: nowe - 0. 

14/Wydane Zarządzenia Burmistrza: 17 
15/ Informacja demograficzna: -urodzenia: 5. zgony: 14 
 



 22 

Ad. 6. Zapytania radnych . 
Andrzej Wzi ątek - radny - zapytał co ustalono na spotkaniu z p.  Justyną Drożdż - 
Kierownikiem Oddziału   Archiwum     Państwowego w Kamieńcu Ząbkowickim,   w sprawie 
odnalezionych w kopule hełmu Baszty Rycerskiej materiałów? 
Renata Surma - Burmistrz - oznajmiła, że wszystkie dokumenty zostają u nas za wyjątkiem 
8 zapisanych stron, które będą poddane renowacji przez Archiwum i zostaną zeskanowane, 
do nas wróci skan a oryginał zostanie w Archiwum. 
Mieczysław Kami ński - radny - zapytał o drogę Izabeli? 
Renata  Surma - Burmistrz - na  spotkaniu w którym   uczestniczył p.   Marek  Krytak 
Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej,  ustalone zostało,  że „droga  pójdzie  spec ustawą", 
jesteśmy w trakcie umawiania spotkania w Ministerstwie Środowiska, gdyż   proponujemy 
wymianę ekwiwalentną- czyli droga za kawałek lasu w Marcinkowie. 
Jerzy Klajn - radny - zapytał  o bramki dla młodzieży w Zabłociu, czy jest szansa aby je 
zakupić? 
Renata Surma - Burmistrz - bramki te nie były ujęte w budżecie, jest możliwość taka 
że jak będzie remontowany stadion będą nowe bramki a te moglibyśmy przekazać, jeżeli 
byłaby taka wola. 
Jan Pi ęta - radny - wspomniał, że chodzi o małe bramki dla dzieci. Radny rozmawiał 
z p. Sęgą i p. Matusikiem którzy przekazali informację, że rodzice wyrazili chęć i wole 
dowożenia dzieci na boisko do Zabłocia. Jedyny warunek był taki, że muszą być bramki 
z atestem. Radny dodał, że dzieci które będą uczestniczyć w grach, są z całej gminy. 
Jerzy Klajn - radny - mówi, że chodzi o dzieci z Bystrzycy i trzeba by było pozytywnie 
to zaopiniować. 
Renata Surma - Burmistrz - prosi aby dzisiaj tego nie rozważać, p. Burmistrz rozezna się 
w sprawie i na najbliższej komisji da odpowiedź. 
Mieczysław Kami ński - radny - zapytał p. Burmistrz o pałac w Gorzanowie, czy Fundacja 
i ci Państwo dalej remontują pałac? 
Renata Surma - Burmistrz - dalej remontują są już następne wnioski, otrzymają ci Państwo 
ok. 2 min zł na renowacje parku, poprosili również o ponowny przyjazd komisji, aby zobaczyć 
postęp w pracach remontowych. Również w przyszłym roku będzie prośba do Rady, żeby 
gmina pomogła w remontach przekazując drewno. 

Ad. 7. Informacje Przewodnicz ącego Rady.  
Przewodnicz ący Rady poinformował, że do Biura Rady wpłynęły następujące pisma: 
1/   pismo p. Marcina Neckarza - w sprawie rozłożenia na raty kwoty 7400,00 zł udziału 
własnego w remoncie dachu, 
2/ pismo p. Katarzyny Łabędź - pismo o podobnej treści, 
3/ pismo p. Małgorzaty Ozygały - w sprawie umorzenia bonifikaty w kwocie 111 906,20 zł 
otrzymanej przy wykupie mieszkania, 
4/ rozstrzygniecie nadzorcze Wojewody Dolnośląskiego w sprawie stwierdzenia nieważności 
uchwały nr XLIV/423/13 Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 25 kwietnia 2013 r. 
o zmianie uchwały w sprawie zasad gospodarowania nieruchomościami stanowiącymi 
własność Gminy Bystrzyca Kłodzka, 
5/ pismo wystosowane przez p. Burmistrz do Komisji Edukacji Kultury i Sportu w sprawie 
realizacji rządowego programu wieloletniego pomoc Państwa w zakresie dożywiania, 
6/ pismo stowarzyszenia Stara Łomnica Dzieciom, prośba o wyrażenie zgody wykonania 
toalety na parterze budynku lub w bliskim sąsiedztwie, 
li pismo skierowane przez p. Burmistrz do Kierownika Delegatury Wojewódzkiego Urzędu 
Ochrony zabytków w sprawie  „znaleziska" w baszcie  rycerskiej  celem zabezpieczenia 
w Muzeum Filumenistycznym w Bystrzycy Kłodzkiej. 

Ad. 8. Sprawy ró żne wolne wnioski  
Marian Adamów - radny - poinformował, że dnia 8 czerwca 2013 r. odbył się III turniej piłki 
nożnej wiejskich szkół podstawowych, w zw. z tym podziękował dyrektorom szkół, rodzicom, 
firmom: p. Piotra Kołta z Wilkanowa, Sławomira Dyca, Andrzeja Mikołajczyka, Wojciecha 
Stopyry, EcoTerm p. Bolesława Dyca, firma Krzysztofa Wołyniaka i syna Przemka, Kawiarnia 
„Beatka", p. Grzegorz Kołt LZS Igliczna Wilkanów, p. Tadeusz Zieliński Sekretarz Gminy, 
radnym A. Wziatek, J. Klajn, J. Szkwarek, D. Krzemiński, m. Kamiński. Radny serdecznie 
podziękował wszystkim za wsparcie, pomoc i zaangażowanie. 
Renata Surma - Burmistrz -w swoim imieniu przekazała podziękowania także radnemu 
Marianowi Adamów. 
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Jerzy Klajn - radny - zapytał czy jest szansa wystąpienia do rejonu dróg   z pismem odnośnie 
ul. Nadbrzeżnej w kierunku OTL-u, ponieważ żadna studzienka nie odbiera wody i droga się 
zapada. 
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że w przyszłym tygodniu rejon dróg będzie u nas 
na wizji w Starej Łomnicy więc nie stoi nic na przeszkodzie aby ten fakt także zgłosić. 
Mieczysław Kami ński - radny - zgłosił sprawy związane z ostatnimi ulewami: na ul. Wojska 
Polskiego w jednym miejscu po ulewach stoi woda, natomiast druga droga to łącznik 
od ul. Kościuszki do ul. Kasztanowej - miało być odwodnienie a jego nie ma. 
Radny zwrócił się z prośbą aby jedno czasopismo Wspólnota trafiało do Biura Rady. 
Zapytał czy jest prawdą że w hali po fabryce Mebli ma być sklep E.Leclerk. 
Renata Surma - Burmistrz - w planie zagospodarowania przestrzennego mamy tam usługi 
przemysłowe,   na  następnej  sesji  będzie  przedstawiony  projekt  uchwały  o  przystąpieniu 
do sporządzenia planu zagospodarowania przestrzennego dla części gminy Bystrzyca Kłodzka, 
w którym między innymi będą działki po byłych fabrykach mebli. Na dzień dzisiejszy wiemy 
że nie ma tam planu zagospodarowania przestrzennego. 
Artur Pokora - Przewodniczący Rady - zapytał Sekretarza sesji czy wpłynęły do niego 
wnioski na piśmie. 
Irena   Stawiarska   -      Wiceprzewodnicząca   Rady  pełniąca   funkcje   sekretarza   sesji - 
oznajmiła, iż nie wpłynęły na jej ręce żadne wnioski. 
Ad. 9. Zamkni ęcie obrad.  
Wobec wyczerpania porządku obrad - Przewodniczący podziękował sekretarzowi sesji za 
pełnienie obowiązku oraz radnym za czynny udział i zamknął obrady czterdziestej ósmej 
sesji Rady Miejskiej VI kadencji w Bystrzycy Kłodzkiej. 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokołowała: Izabela Szkwarek 


